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که تندروها خواستار بازداشت او شده اند؟
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سرمقاله

درخصوص موضوع جابه جایی پایتخت چند نکته حائز 
اهمیت است:

جابه جایــی پایتخت ها برای جلوگیری از تمركز  بیش از حد جمعیت و فعالیت در پایتخت های 1
موجود، امری اســت كه در دنیا ســابقه داشته و اتفاق 
افتاده اســت امــا ایــن كار نیازمند مطالعــه  جامع و 
بررسی های كاملًاً علمی است. یعنی موضوعی نیست 
كه صرفاً براساس تصمیم فردی دولتمردان اتخاذ شود. 
در نتیجه این موضوع از نظر اصل موضوع و مکان یابی 

نیاز به بررسی های اجتماعی، اقتصادی و فنی دارد.
اداره  شدن نیســت و به همین دلیل دولت باید 2  امــروز دولتمردان اعتقاد دارنــد كه تهران قابل 
مراكز اداری و پایتخت را جابه جا كند. اما اصولًاً دولت 
یا حکومتی كه نتواند مســائل تهران را حل كند، معلوم 
نیست بتواند مساله مهم جابه جایی پایتخت را هم حل 
كند. به هر حال با فرض اینکه حتی پایتخت هم جابه جا 
شود، تهران همواره شهر بزرگ ایران باقی خواهد ماند. 
بنابراین نمی توان نسبت به حل مساله اداره تهران و حل 
مســائل آن بی تفــاوت بود، زیرا حل مســائل تهران به 
تصمیمات مهم و به شــرایط اقتصادی كشور بستگی 
دارد. كشوری كه متوسط رشــد اقتصادی 20ساله اش 
زیر 2 درصد بوده است، حتما نه تنها از عهده اداره تهران 
بلکه از عهده تامین آب شهرها ، مشکلاًت صندوق های 
بازنشســتگی ، تامیــن بــرق، گاز و انرژی كشــور هم 
برنمی آیــد. در واقع ما كه روزانــه افزایش قیمت ارز و 
بی ثباتی بازار را در شــرایط اقتصادی جاری مان تجربه 
می كنیم، با نرخ تورم حدود 40 درصد نه تنها تهران، بلکه 
پایتخت را هــم نمی توانیم جابه جــا و اداره كنیم. زیرا 
مسائل تهران همچنان به عنوان شهری بزرگ با جمعیت 
بالاًی 10 میلیون و مركز اصلی مبادلاًت بازار اقتصادی 
و بانکــی باقی خواهد مانــد. لذا دولــت نمی تواند با 
جابه جایــی پایتخت، مســائل تهران را به فراموشــی 
بســپارد. اولین  و مهم ترین مســاله تهــران حمل ونقل 
عمومی است. باید متروی تهران را به نقطه ای برسانیم 
كه بتوانیم روزانه 15 میلیون سفر در تهران از طریق مترو 
انجام شود؛ حتماً باید حمل ونقل های مکمل مترو را در 
حمل ونقل عمومی توســعه دهیم و حتی ممکن است 
براســاس مطالعات به این نتیجه برسیم كه یک شبکه 
بزرگراهی در طبقه دوم، مشــابه آن چیزی كه به شکل 
ناقص و در صدر ایجاد شده است به وجود بیاوریم اما 
باید این موضوع را نیز مدنظر قرار دهیم كه نقص پروژه 
دوم صدر شبکه نبودن آن اســت. تجربه نشان داده كه 
طبقه های دوم در كشورهای مختلف دنیا زمانی جواب 
می دهد كه یک شــبکه بزرگراهــی در طبقه دوم وجود 
داشــته باشــد. لذا اینها مسائلی اســت كه چه تهران 
پایتخت باشــد و چه پایتخت نباشــد، باید مورد توجه 

حکومت قرار گیرد. 
با فرض اینکه قرار باشد پایتخت جابه جا شود، در  مکان یابی جدید ســه موضــوع در انتخاب محل 3
پایتخت جدیــد باید مورد توجه قرار بگیــرد؛ موضوع اول 
اینکه؛ پایتخت باید از جهت دسترسی جمعیت متناسب با 
تراكم جمعیت در مناطق شــمالی، غربی، شرقی و جنوبی 
كشــور فاصله ای بهینه داشته باشــد. یعنی حاصل ضرب 
جمعیت استان های مختلف در فاصله با پایتخت جدید باید 
به گونه ای باشد كه دسترسی با كمترین هزینه و با كمترین 
نفركیلومتر، اتفاق بیفتد. لذا نمی توان براســاس برداشــت 
شــخصی و خیالاًت بگوییم پایتخت می توانــد كجا قرار 

بگیرد. پایتخت باید مركز ثقل جمعیتی كشور باشد.  
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فرار از مشكلات تهران!
 پایتخت باید مرکز ثقل جمعیتی کشور باشد 

 نمی توان براساس برداشت شخصی
و خیالات بگوییم که پایتخت باید کجا قرار بگیرد

سازندگی به بررسی پیام مسعود پزشکیان می پردازد. او چگونه با پوشیدن لباس کارگری 
و بیل در دست در استانی محروم، از پوپولیسم عبور و عملگرایی را ترویج کرد؟
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سیاست
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چهره

بابک؟ بازگشت 
بابک زنجانی در شبکه ایکس
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افق

سفر به بیروت
وزیر خارجه عربستان به لبنان رفت

4
کافه

ملی جایزه 
برگزیدگان جایزه جلال

انتشــار یک عکس از رئیس جمهور ایران، درحالی كه لباس كارگری پوشیده، بیل در دست گرفته و 
ملاًتی از ســیمان را روی دیواری كوتاه می ریزد تا دیوار مدرسه ای بالاً رود، موجی از واكنش ها 

را در برداشت. برخی او را به پوپولیسم متهم كردند و رفتارش را هم تراز كارهای احمدی نژاد 
و ابراهیم رئیسی خواندند كه به بازآفرینی پوپولیسم دامن می زند و برخی دیگر كه مدافع 

او بودند با تعجب ســکوت كردند. اما آیا كار پزشکیان رفتاری پوپولیستی بود؟ نه چنین نیست. اول آنکه، پزشکیان در محافل 
درونی قدرت اعلاًم كرده همین یک دور رئیس جمهور می ماند و قصد ندارد دوره بعد در انتخابات ریاســت جمهوری شركت 
كند. دوم آنکه، در ماه های پیش رو، انتخاباتی در پیش نیست كه او و اطرافیانش نیازمند جمع كردن رای باشند تا به كارهای 
پوپولیستی روی بیاورند و سوم آنکه، تفاوت پزشکیان با احمدی نژاد و رئیسی در این است كه احمدی نژاد با برداشت از جیب 
مردم، پول پاشــی و خلق تورم می كرد، رئیسی نیز با آن جمله  »ناهار خورده اید« به دنبال مُسکن مقطعی بود اما پیام پوشیدن 
لباس كارگری پزشکیان، »سازندگی« است. به  عبارتی بیایید با هم این كشور را بسازیم. او حتی به دیگر مدیرانی كه نظاره گر 

رفتار او هســتند، نهیب می زند؛ چرا نگاه می كنید؟ دســت  به كار شوید. پس پزشکیان نه تنها پوپولیست نیست، بلکه وجهی 
از پراگماتســیم را به عنوان تنها راه موجود نشــان داد: عمل گرایی به جای عوام گرایی. اما او در چه استانی این پیام را صادر كرد؟ 

خوزستان. پیش از اینکه به عملگرایی پزشکیان و پیام سازندگی او بپردازیم، ببینیم كه در خوزستان چه خبر است.
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اکبر منتجبی
سردبیر 

سیدحسین مرعشی
دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی ایران
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پیام به تهران
ترامپ چه گفت؟
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ادامه سرمقاله

فرار از مشكلات تهران! 

موضوع دوم، كه باید در جابه جایی پایتخت به آن توجه 
كرد مساله منابع انسانی اســت. یعنی نمی توان پایتخت 
را در نقطــه ای قــرار داد كه نخبگان علمی، سیاســی، 
فرهنگی و كارشناســان تاثیرگــذار در حوزه اقتصادی و 
اجتماعی با آن فاصله داشــته باشند. پایتخت قرار است 
هدایت یک كشــور را برای حتی قرن ها برعهده بگیرد و 
پایتختی كه از دسترسی به منابع انسانی و نخبگان كشور 
در عرصه هــای مختلف فاصله داشــته باشــد، پایتخت 
موفقی نمی شــود. تجربه ای در تاریخ ایران در جابه جایی 
پایتخت صفویــه به اصفهــان و زمانی كه شــاه عباس 
اصفهان را به عنوان پایتخــت ایران تعیین كرد وجود دارد 
كه ذكر آن خالی از لطف نیســت. شاه عباس كه یکی از 
پادشاهان موفق ایران محســوب می شود، فقط به كالبد 
شهری و المان های مهم شهری مثل نقش جهان، مسجد 
شاه، مسجد شــیخ لطف الله، عالی قاپو،  هشت بهشت و 
كاخ های سلطنتی یا سی وسه پل كه از نظر فیزیکی در آن 
روز مدرن بودند و خودش به خوبی آنها را ساخت، تکیه 
نکرد. شاه عباس تمام خانواده های اصیل مناطق ایران، كه 
حامل نخبگان بودند را به اصفهان سوق و مهاجرت داد. 
حتی اگر دقت كنیم یک جلفا در شمال غرب و یک جلفا 
در محله ارمنی نشین اصفهان داریم كه در زمان شاه عباس 
ساخته شده است. الاًن فامیلی های زیادی را در اصفهان 
از كازرون، نور، تبریز و آذربایجان، كرمان، یزد می بینیم 
كه همه آنها ادامه نسلی هستند كه شاه عباس برای ایجاد 
یــک برهه اقتصــادی، اجتماعی، فرهنگی و سیاســی 
به  پایتخت دعوت و در اصفهان ســاكن كرد. در نتیجه 
براســاس این تجربه تاریخی، قطعاً روند تغییر پایتخت 
به شکل امروزی قابل اتکاســت اما نکته ای كه باید در 
مطالعات قابل توجه قرار گیرد این اســت كه اگر قرار بر 
جابه جایی پایتخت باشد، پایتخت آینده ایران نمی تواند از 
تهران فاصله زیادی داشته باشد. زیرا تهران تا افق بسیار 
بلندمدتی، مركز اجتماع همه نخبگان كشــور است؛ لذا 
و حتماً باید دسترســی پایتخت به تهران دسترسی آسانی 

باشد و نمی تواند فاصله زیادی از تهران بگیرد. 
نکته  دیگری كه باید در پایتخت مورد توجه قرار  گیرد، هاب مركزی فرودگاهی كشــور است. با 4
توجــه به اینکــه پایتخت نقــش مهمــی در ارتباطات 
بین المللــی دارد، نمی تواند فاصله زیادی از مركز اصلی 
فرودگاهی كشور داشته باشــد. فرودگاه امام به لحاظ 
مطالعاتی كه در گذشــته انجام شــده و هــم به لحاظ 
مکان یابی، نقطه  ارتباط بین شــرق و غرب، شــمال و 
جنوب اســت. مکانی مناسب كه اكنون فرودگاه اصلی 
كل كشور تلقی می شــود و در آینده هم برای توسعه اش 
می تواند آن را به یک فرودگاه در اشل جهانی برای بیش 

از 50 میلیون مسافر تلقی كرد. 
اســت. نقش حوزه و روحانیــت در جمهوری 5 موضوع قابــل اهمیت دیگر توجــه به نقش قم 
اسلاًمی پررنگ اســت، لذا نمی توان به نزدیک بودن قم 

بی اعتنا بود.
در مجموع، جابه جایی پایتخت برای فرار از مشکلاًت 
تهران منطق ندارد. جابه جایی پایتخت می تواند یکی از 
راه حل ها برای كمک به مشکلاًت تهران باشد، بنابراین 
جابه جایی پایتخت نیز باید براساس مطالعه انجام شود. 
در مکان یابی پایتخت حتماً باید به ســه نقطه تهران، قم 
و فرودگاه بین المللی امام و دسترســی ساده به این سه 
مکان دقت داشــت تا پایتخت بتواند با استفاده از همه 

ظرفیت ها، هدایت گر مناسبی برای آینده ایران باشد. 

عباس گودرزی، سخنگوی هیات رئیسه  مجلس: كمیسیون اجتماعی 
برای بار ســوم »لاًیحــه اصلاًح قانون نحوه انتصاب اشــخاص در 
مشاغل حساس« را مورد بحث و بررسی قرار می دهند كه با دعوت 
از ســازمان اداری و استخدامی كشــور، وزارت اطلاًعات، سازمان 
اطلاًعات سپاه، معاونت حقوقی رئیس جمهور، معاونت امور مجلس 
رئیس جمهور، سازمان بازرســی كل كشور، معاونت قوانین مجلس 

دیوان محاسبات كشور برگزار می شود.

برای بار سوم
علــی زینی ونــد، معاون سیاســی وزارت كشــور در نشســت 
چهل وهشــتم یوپی آر)شــورای حقوق بشــر ســازمان ملل(: 
جمهــوری اسلاًمی ایران در منطقــه ا ی پرتنش و درگیر جنگ و 
بحران، مدلی پیشــرو و بدیع از نظام انتخاباتــی آزاد و فراگیر را 
ایجاد كرده كه حق مشــاركت فعال، همگانی و غیرتبعیض آمیز 
شهروندان در تنظیم و راهبری سیاست های كشور در تمامی ابعاد 

سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و بین المللی را فراهم آورده است.

انتخابات آزاد ایران
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس: ما به قدرت نظامی 
و موشکی مان افتخار می كنیم، اما مبنای ما اینها نیستند 
و مبنای قدرت ما قلب مردم اســت، قدرت جمهوری 
اسلاًمی همراه بودن قلب مردم با نظام اسلاًمی اســت. 
زمانــی كه قلب مردم با نظام جمهوری اسلاًمی باشــد 
ما قدرتمند هســتیم. ما باید به این موضوع ایمان داشته 

باشیم چنانچه امام )ره( نیز به آن ایمان داشت.

تصاحب قلب مردم

ظریف از مجمع جهانی اقتصاد داووس ســوئیس به تهران 
برگشته اســت اما همچنان واكنش ها به ســفر او ادامه دارد. 
كمااینکه یک روز قبل از برگشــت  معاون پزشکیان، روح الله 
مومنی نســب، دبیر شــورای امر به معروف تهران در شــبکه 
اجتماعی نوشت: »نیرو های ضدكودتا باید ظریف را به  محض 
ورود به كشــور بازداشت و تحت بازجویی قرار دهند؛ در غیر 
این صورت كشور به  زودی دچار بحران های پیچیده تر و بسیار 

خطرناک خواهد شد. گام دوم كودتا برداشته شد!«
رمزگشــایی مخالفان دولت از آنجایی شروع شد كه ظریف 
با حضــور در اجلاًس داووس، با یــادآوری تجربه اول دولت 

ترامپ به او توصیه ای كرد و گفت: »خود 
ترامپ ادعا كرد كه خــروج  از برجام به 
او تحمیل شــد. بعد از خروج ترامپ از 
برجام، ایران توان هسته ای چند برابری را 
كسب كرد«. این حرف به سرعت محور 
اصلی رســانه های خارجی و ایرانی قرار 
گرفت و بعضی رسانه های داخلی مدعی 
شــدند كه ظریف بــرای مذاكرات پنهان 
به ســوئیس سفر كرده اســت.  بنابراین 
توئیت مومنی نســب بهانه ای شد كه در 
ایــن گزارش به پایان ناتمــام هجمه ها به 
راهبردی رئیس جمهور و سخنان  معاون 
اخیر مســعود پزشکیان به نقل از رهبری 

بپردازیم. 
رئیس جمهــور پزشــکیان در ســفر 
استانی اش به خوزســتان صراحتاً اعلاًم 
كرد: »رهبر انقلاًب فرمودند كه براساس 
ســه اصل عزت، مصلحت و حکمت با 

همه ارتباط داشــته باشیم، به غیر از اسرائیل«. این چراغ سبز 
آشــکار ایران برای مذاكره و صلح اســت. به طور كل رویکرد 
كنونی ایران همین روند است. كمااینکه بسیاری از تحلیلگران 
معتقدند هم زمانی نشست داووس با روی كار آمدن ترامپ نیز 
سرفصلی دیگر برای احتمال بالاًی مذاكرات ایران و اروپاست، 
زیرا ســخنان رئیس جمهور جدید ایالاًت متحــده در داووس 
موید آن است كه سیاست جدید آمریکا در خاورمیانه با جنگ 

فاصله ای محسوس دارد.
مــوچ انتقاد مخالفان ظریف و دولــت تا حدی بالاً گرفت 
كه احمد زیدآبادی، فعال سیاســی، با انتشــار متنی در كانال 
تلگرامی خود به گفته های مخالفان محمدجواد ظریف، معاون 
راهبردی رئیس جمهور، درباره اجلاًس داووس تاخت و گفت: 
»آن محافلی در داخل كشور كه محمدجواد ظریف را به دلیل 
اظهاراتش در اجلاًس داووس مورد تاخت وتازی بی سابقه قرار 
داده اند، آیا درخواست شــان واقعاً این اســت كه آقای ظریف 
در آنجا اعلاًم كند؛ »سیاســت رسمی جمهوری اسلاًمی ترور 
دونالد ترامپ است و او را در هر مکان و زمانی كه در دسترس 

باشد، خواهد كشت!؟«
همین طور علی جنتی، وزیر ارشــاد دولــت یازدهم هم در 
توئیتی نوشت: »هر ایرانی شــرافتمند كه مصاحبه دكتر جواد 
ظریف در داووس را در دفاع جانانه از ایران و مقاومت فلسطین 
ببیند احســاس غرور و افتخار می كند. او صدای رسای ملت 
ایران در صحنه جهانی است. آنان كه نمی توانند این بالندگی و 

جوانمردی را ببینند، زبان در كام گیرند و عرض خود نبرند«.

 Wبهانه جدید مخالفان
بــه هر حــال ســفر ظریــف بــه داووس به جــای خود 
واكنش برانگیــز بود. مخالفــان ظریف معتقدند كــه او برای 
ماموریتی پنهانی از سوی دولت به داووس سفر كرده و حامیان 
او نیز از این حضور استقبال می كنند. آنهایی كه از همان ابتدا 
كه ظریــف، وزیر امورخارجه دولت روحانــی بود تا امروز كه 
معاون راهبردی مسعود پزشــکیان است از هر اهرمی برای از 
میدان به در كردن محمدجواد ظریف اســتفاده كردند، این بار 
بهانه جدیدشــان ســفر او به داووس بود. برخی از منتقدان با 
استفاده از هشــتک مذاكره پنهانی در فضای مجازی این طور 
می نوشتند كه معاون غیرقانونی رئیس جمهور برای حضور در 
مجمع جهانی اقتصاد در داووس راهی سوئیس شد. احتمالش 
هســت كه ظریف هدفی جز حضور در ایــن اجلاًس را داره. 

مراقبش باشید«.

صداوســیما نیز ســخنان او را بایکوت خبری خبری كرد 
و ســفر ظریف به داووس را پوشــش نداد. حتــی زمانی كه 
رئیس جمهوری عراق و وزیر خارجه نروژ هم ملاًقات كرد، این 
رسانه بی اعتنا از كنارش گذشت. روزنامه كیهان هم در مطلبی 
با عنوان »آفتابه نداره! « در ستون )گفت و شنود( خود به معاون 
راهبردی رئیس جمهور این طور طعنــه زد: ]ظریف[ گفته اگر 
تندروها، یعنی انقلاًبیون مسئولیت داشتند من نمی توانستم در 
خیابان های تهران قدم بزنم! خلاًصه هرچی دق دلی از نیروهای 

انقلاًب داشته را برای آمریکایی ها بیرون ریخته.
روزنامه همشهری، رسانه وابسته به شهرداری تهران نیز در 
خبر كوتاهی به پست اینستاگرامی ظریف نوشت: »محمدجواد 
ظریف، معاون راهبــردی رئیس جمهور در حاشــیه اجلاًس 
داووس یادداشــتی را در صفحه اینستاگرام خود منتشر كرد كه 
برداشت های مختلفی درباره آن شده است كه احتمالًاً به تمایل 
دولت برای از سرگیری مذاكرات بازمی گردد«. ظریف با انتشار 
این شــعر »بیا تا جهان را به بد نسپریم/به كوشش همه دست 
نیکی بریم/نباشــد همی نیک و بد پایدار/همان به كه نیکی 
بود یادگار« از فردوســی، ضمن گرامیداشــت روز بزرگداشت 
این شاعر ایرانی در اینســتاگرام خود نوشت: »سلاًم دوستان؛ 
از آســمان زوریخ در راه اجلاًس 2025 مجمع جهانی اقتصاد. 

سالروز فردوسی بزرگ خجسته باد«.
همچنین خبرگزاری فارس در گزارشی به حضور ظریف در 
داووس پرداخت و كارشناســی كه با او مصاحبه كردند، برای 
نخســتین بار مســاله مذاكرات پنهانی را مطرح كرد: »ظریف 

برای شركت در پنجاه وپنجمین مجمع جهانی اقتصاد )داووس 
2025(، صبــح امروز ایــران را به مقصد ســوئیس ترک كرد. 
بنابر اخبار اعلاًمی از ســوی دولت، ظریف قرار است در این 
ســفر علاًوه بر مشــاركت در برنامه های اجلاًس و حضور در 
میزگرد های پیش بینی شــده با موضوعات مختلف منطقه ای و 
جهانی، در یکی از جلسات اصلی مجمع با فرید زكریا، مجری 
سی ان ان نیز گفت و گو كند. طی ادوار گذشته از طرف ایران وزیر 
خارجه به عنوان نماینده ایران در داووس شركت می كرد و سال 
گذشته نیز شهید امیرعبداللهیان در این نشست شركت كرد«.

ایــن خبرگزاری اتفاقاً گذری هــم به جنجال اخیر مجلس 
درخصوص عدم اصلاًح بند دو قانون انتصاب افراد در مشاغل 
حســاس داشــت و حضور ظریف در این اجلاًس با ســمت 
معاون راهبردی رئیس جمهــور را درحالی عنوان كرد كه طبق 
قانون مجلس انتصــاب او در این جایگاه منــع قانونی دارد. 
كنعانی مقدم، تحلیل گر مســائل سیاسی 
می گویــد: »حضــور غیرمنتظره ظریف 
در ســوئیس شائبه مذاكرات پنهان و دور 
از هماهنگــی را تقویت می كند و اگر هم 
قرار باشد تحولاًتی در سطح دیپلماتیک 
رقم بخورد باید طبق روال آن و از طریق 
وزارت خارجــه و در چارچــوب قوانین 
جمهوری اسلاًمی باشــد. دخالت یک 
معاونت غیرمرتبط و غیرقانونی در امور 
رسمی و خارجی كشــور، انحراف از مر 
قانون اســت«. به گــزارش عصر ایران، 
آنچــه خبرگــزاری فارس نوشــته دقیق 
نیســت. ســال 1۳۹2 حســن روحانی 
به عنــوان رئیس جمهــور در این اجلاًس 
شركت كرد. در كنار چند دوره ای كه ایران 
حضــوری در داووس نداشــت، ظریف 
دو بــار به عنوان وزیــر خارجه در مجمع 
داووس شركت كرد و یک بار نیز محمود 
سریع القلم، استاد دانشگاه شهید بهشتی تنها فردی بود كه از 

ایران به این نشست رفت. 
وحید یامین پور، مجری ســابق صداوسیما، در واكنش به 
ســفر محمدجواد ظریف، معاون راهبــردی رئیس جمهور به 
داووس و اظهارات او درباره خطر رئیس جمهور شــدن سعید 
جلیلی، در شــبکه اجتماعی ایکس نوشــت: »فردای روزی 
كــه آمدید هنیه را در تهران زدند، بعــد فرماندهان حزب الله و 
سیدحسن و جنگ لبنان و حمله هوایی به ایران و بعد سقوط 
ســوریه. حالاً هم فاجعه تورمــی و دلاًر و طلاً. مثلًاً جنگ با 
ما و منطقه قرار بود چه كند كه نکرده؟ جنگ بعدی با ارســال 
پالس ضعف داخلی آغاز می شود كه شما انجامش می دهید«. 
همچنین ابراهیم رضایی، ســخنگوی كمیســیون امنیت ملی 
مجلس شورای اسلاًمی، نیز در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: 
»كشاندن مباحث داخلی به پرونده های بین المللی خطاست؛ 
كاری كــه ظریف یک بار در مواجهه بــا البرادعی و یک بار در 
مواجهه با هاله اســکندری انجام داد و این بار در داووس. راه 
اشــتباه سابق را دوباره نیازمایید، شــخص رئیس جمهور باید 

جلوی این خطاهای خطرناک و بزرگ را بگیرد«.
مخلص كلاًم اینکــه در نهایت، این روند تکراری مخالفان 
محمدجــواد ظریف و بــه احتمال قوی دولــت چهاردهم كه 
مســائل مهم و ملی كشور را به ســوژه ای برای حمله به دیگر 
مسئولاًن و رقبای داخلی تبدیل می كنند، نه تنها به منافع ملی 
آســیب می زنند، بلکه تصویر كشور را در عرصه بین المللی نیز 

خدشه دار می كند.

معاون راهبردی رئیس جمهور چه گفت که تندروها خواستار بازداشت او شده اند؟

یف ظر تهدید 

كلُ مَنْ عَلَیهَا فَانٍ

برادر ارجمند
جناب آقای علیرضا خامسیان 

 مراتب تسلیت ما را در
 فقدان خواهر گرامی تان پذیرا باشید.
 روحشان قرین رحمت واسعه الهی

و خلد برین سرایشان باد.

 امیر اقتناعی، مجید صالحی فیروزآبادی
 بهرام فیاضی، حسن محمدی، اکبر منتجبی

هدا احمدی
گروه  سیاسی
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سفر به بیروت 

فواد حســین، وزیر خارجه عراق: داعش بزرگ تر شده است 
و در دوره اخیر نیروهای بیشــتری را جــذب كرده و به دلیل 
فروپاشی ارتش ســوریه به سلاًح های بیشــتری دست یافته 
اســت. باندهای داعش همچنان در عراق هســتند و به طور 
كامل از بیــن نرفته اند. تنها راه برای تحقق ثبات در ســوریه 
و مهار داعــش برگزاری مذاكرات ملی فراگیــر و پایبندی به 

قطعنامه 2254 شورای امنیت است. 

دونالد ترامپ، رئیس جمهور جدید آمریکا با امضای دستوری 
روند شناســایی جنبش انصارالله یمن به عنوان یک ســازمان 
تروریســتی خارجی را آغاز كــرد. بر همین اســاس، ماركو 
روبیو، وزیر خارجه آمریکا بایــد ظرف ۳0 روز پس از صدور 
این دستور، گزارشــی در مورد آن ارائه كند. پس از آن، ظرف 
15 روز، او بایــد »تمام اقدامات لاًزم را در رابطه با نامگذاری 

انصارالله به عنوان یک سازمان تروریستی انجام دهد«.

سیدعباس عراقچی، وزیر خارجه جمهوری اسلاًمی ایران به 
زودی به منظور گفت و گو با هیات حاكمه سرپرستی افغانستان 
به كابل ســفر خواهد كرد. در این ســفر كه نخســتین ورود 
عراقچی به كابل محسوب می شود طیفی از موضوعات مورد 
علاًقه یا نگرانی دو طرف مورد بحث و بررســی قرار می گیرد 
و نماینــدگان وزارتخانه های مختلف و یک هیات اقتصادی و 

تجاری وزیر امور خارجه را همراهی خواهند كرد.

عراقچی در کاب لواشنگتن علیه انصارالله نگرانی عراق از داعش 

گروه بین الملل: خروج لبنان از بن بســت سیاســی اگرچه با 
اماواگرهــای زیادی روبه رو اســت، اما به نظر می رســد كه 
انتخاب رئیس جمهور و نخست وزیر جدید در بیروت، آن  هم با 
توجه به تحولاًت فعلی منطقه و این كشور، سیگنال مهمی را به 
كشورهای منطقه و فرامنطقه ارسال كرده است. چندی پیش 
جوزف عون با رای پارلمان به عنوان رئیس جمهور لبنان انتخاب 
شد و ســپس اعلاًم شــد كه نواف سلاًم هم به نخست وزیری 
این كشور رسیده اســت. این اتفاق شاید از منظر شکلی یک 
امر تشریفاتی و سیاسی به حســاب بیاید اما از حیث ماهوی 
بدون شــک باید آن را یک تغییر و تحول بســیار شــگرف در 
بیروت دانســت؛ چراكه این كشور پس از خروج میشل عون، 
رئیس جمهور پیشین این كشــور از كاخ بعبدا در اكتبر 2022، 
تا همیــن چند روز پیــش از خلأ قدرت رنــج می برد و حالاً 
رئیس جمهور و نخســت وزیر جدید با ورود خود به ســاختار 
سیاسی این كشور به دنبال آن هستند تا بتوانند اوضاع واحوال 

كنونی بیروت را دگرگون كنند. 
در این مسیر به نظر می رسد كشورهای عربی كه تا چندی 
پیش مایــل به ارتباط گیری با لبنان نبودنــد، حالاً به دنبال آن 
هســتند تا با توجه به وضعیت فعلی این كشور، روابط خود با 
بیروت را ترمیم كنند. در همین راســتا، عربستان سعودی كه 
خود را در كسوت »برادر بزرگ تر« دولت های عربی می داند، به 
دنبال آن است تا بتواند در همین ابتدای امر نفوذ خود در بیروت 
را عمیق كند. بر این اساس، رسانه های لبنانی اعلاًم كردند كه 
فیصل بن فرحان، وزیر خارجه عربســتان )جمعه( پس از 15 

سال دوری كشورش از لبنان، وارد بیروت شد. 
او در ابتدا به دیدار جوزف عون، رئیس جمهور لبنان رفت. 
رئیس جمهــور جدید لبنــان در دیدار با بن فرحــان گفت كه 
اولویت این مرحله پس از تشــکیل دولت، بازسازی كشور و 
بهبــود اوضاع اقتصادی و حمایت و تقویت ارتش و نهادهای 
امنیتی اســت و ابراز امیدواری كرد كه سعودی ها بار دیگر به 

لبنان بازگردند. 
وزیر خارجه عربستان نیز در این دیدار اظهار كرد مسئولاًن 
عربســتان دوســت دارند كه لبنــان مانند گذشــته در منطقه 
بدرخشد و الگوی همزیستی و شکوفایی باشد. بن فرحان در 
ادامه بر ایستادگی عربســتان در كنار لبنان تاكید كرد و افزود: 
به رغــم چالش های مشــترک در منطقه، عربســتان به آینده 
لبنان خوش بین اســت. وزیر خارجه عربســتان پس از دیدار 
با رئیس جمهور لبنان در یک نشســت مطبوعاتی گفت كه به 
توانایــی عون و وزیرانش در تحقق ثبــات برای لبنان اطمینان 
داریم. وی گفت كه در دیدار با رئیس جمهوری لبنان بر پایبندی 
به توافق آتش بس و عقب نشینی كامل اسرائیل از خاک لبنان 
و اجرای قطعنامه 1۷01 شــورای امنیت تاكید كرده اســت. 
بن فرحان همچنیــن اعلاًم كرد كه در این دیدار بر ایســتادگی 
عربســتان در كنار لبنان و ملتش تاكید كرده است. وی گفت: 
ما نسبت به آینده لبنان و اجرای اصلاًحاتی كه اعتماد جهان را 

نسبت به آن افزایش دهد، خوش بین هستیم. 
پس از دیدار وزیر خارجه عربستان با رئیس جمهوری جدید 
لبنان، او به دیدار نواف سلاًم، نخست وزیر این كشور رفت و با 
او دیدار كرد. بن فرحــان در این دیدار با تبریک انتخاب نواف 
سلاًم بر حمایت عربســتان در كنار لبنان تاكیــد كرد. رئیس 
دستگاه دیپلماسی عربســتان همچنین ابراز امیدواری كرد كه 
لبنانی ها در مسیر اصلاًحات ضروری گام بردارند و منافع عالی 

كشور را بر منافع ناچیز گروهی مقدم بدانند. 

نخســت وزیر جدید لبنان نیز در این دیــدار، گفت كه یک 
فرصت استثنائی برای لبنان فراهم شده كه نباید آن را از دست 
داد. نواف سلاًم در ادامه بر حركت در این مسیر در همکاری و 
هماهنگی كامل با رئیس جمهــور تاكید كرد. وی گفت: اراده 
من بر اصلاًحات سیاسی، قضایی، اداری و مالی و بازگرداندن 

لبنان به جایگاه طبیعی خود در میان كشورهای عربی است. 
سومین نفری كه وزیر خارجه عربستان با او دیدار كرد، نبیه 
بری، رئیس پارلمان لبنان بود كه طی ســال های گذشته نقش 
مهم و پررنگی در اداره كشــور داشــته و به نوعی سعی كرده تا 

در این راستا بتواند به نوعی یک كنشگری مثبت را رقم بزند.

 W ترافیک دیپلماتیک در بیروت
فارغ از این دیدار باید توجه داشــت مساله مهم تر این است 
كه سفر بن فرحان به بیروت دقیقاً همزمان با سفر برخی دیگر 
از مقامات ارشد عربی به لبنان انجام شد؛ به گونه ای كه عبدالله 
علــی الیحیا، وزیر خارجه كویت و جاســم البدیوی، دبیركل 
شــورای همکاری خلیج فارس )جمعه( وارد بیروت شــدند. 
جوزف عــون، رئیس جمهور لبنان در دیــدار با هیات كویتی 
با ریاســت عبدالله علی الیحیا گفت كه اطمینان دارم از هیچ 
كمکی به لبنان دریغ نمی كنید. وی تاكید كرد: بعد از تشکیل 
دولت جدید با كشورهای شورای همکاری خلیج فارس برای 

ایجاد اصول جدید همکاری ارتباط برقرار خواهیم كرد. 
در این راســتا، وزیر خارجه كویت در كنفرانس مطبوعاتی 
مشــتركی با عبدالله بو حبیب، همتای لبنانی خود در بیروت 
گفــت كه ما از وحدت و تمامیت ارضی لبنان حمایت می كنیم 
و بــر اهمیت اجرای قطعنامه های شــورای امنیــت و توافق 
طائف تاكید داریم. وی افزود: كشــورهای شورای همکاری 
خلیج فارس مایل به حمایت از لبنان هستند و ما به دنبال ایجاد 
روابطی بهتر با لبنان و تقویت امنیت و ثبات در منطقه هستیم. 
وزیر خارجه كویت گفت كه مــا بر لزوم اجرای قطعنامه های 
شــورای امنیت در لبنان برای تضمین ثبات و توقف تجاوزات 

اسرائیل تاكید می كنیم. 
همچنیــن جاســم البدیوی، دبیــركل شــورای همکاری 
خلیج فــارس در دیدار با مقامات لبنانی گفــت كه این نهاد از 
لبنــان در تمام زمینه ها حمایت می كند و ما به ضرورت اجرای 

اصلاًحات فراگیر برای حل بحران سیاسی و اقتصادی در لبنان 
ایمان داریم. وی بر حمایــت از نقش ارتش لبنان و گروه های 
امنیت داخلی برای حفظ امنیت این كشور تاكید كرد و گفت كه 
ما از نیروهای اسرائیلی می خواهیم به طور كامل از خاک لبنان 
عقب نشــینی كنند و امیدواریم از طریق روابط با لبنان بتوانیم 
تمام آنچه را كه در حمایت از امنیت و ثبات این كشــور نقش 

دارد ارائه كنیم.

 W عقب نشینی چندمرحله ای اسرائیل
آنچه در مورد ســفر مقامات عربستان، كویت و شورای 
همکاری خلیج فارس به لبنان بایــد مدنظر قرار بگیرد این 
اســت كه اساســاً آنها برای آنکه بتوانند وضعیت فعلی در 
لبنان را به نفع خود مدیریت كنند، حاضر به برقراری روابط 
با بیروت شده اند. ریاض به صورت سنتی بیش از امارات، 
قطر، كویت و ســایر كشورهای عربی در لبنان نفوذ دارد و 
به همین دلیل سعی می كند این نفوذ را آن  هم در زمانه ای كه 
آتش بس میان  لبنان و اسرائیل براساس توافق 1۷01 شورای 
امنیت سازمان ملل متحد برقرار شده، عمیق تر و گسترده تر 

كند. 
ســعودی ها به نوعی به دنبال آن هستند تا بتوانند مهره های 
تکنوكرات را به زعم خود تقویت كنند و در این راستا باید توجه 
داشــت كه عربســتان به عنوان كشــوری با درآمد نفتی بالاً، 
همیشــه سعی داشــته از اهرم حمایت اقتصادی، بهره برداری 
سیاسی كند و حالاً هم نوبت لبنان است. بیروت طی سال های 
گذشته از حیث اقتصادی ضربات متعددی خورده و حالاً هم 

به دنبال جذب حمایت های مذكور است. 
با این وجود آنچه در این راستا اهمیت دارد، موضوع حضور 
اسرائیل در مرزهای جنوبی لبنان است. درحالی  كه طبق توافق 
میان لبنان و اسرائیل، ارتش این رژیم باید تا یکشنبه از جنوب 
لبنان عقب نشــینی كند، دفتر بنیامین نتانیاهو، نخست وزیری 
اســرائیل اعلاًم كرد با توجه به اینکه توافق آتش بس از ســوی 
دولت لبنان به طور كامل اجرا نشــده اســت، عقب نشــینی 
مرحله ای با هماهنگی واشنگتن ادامه خواهد یافت. حال باید 
دید كه آیا اســرائیل باز هم در این فضا به دنبال ســناریوچینی 

جدی در جنوب لبنان است یا خیر؟!

وزیر خارجه عربستان سعودی پس از 15 سال و همزمان با سفر وزیر خارجه کویت
و دبیرکل شورای همکاری خلیج فارس به بیروت، وارد لبنان شد 

دیدگاه: گزارش خارجی

پیام به تهران
 ترامپ در جدیدترین مصاحبه خود 
درباره ایران، چین و ناتو چه گفت؟ 

دونالد ترامپ، رئیس جمهور ایالاًت متحده كه ماركو 
روبیــو را به عنــوان وزیر خارجه رادیــکال و جدید خود 
انتخاب كرده گفت كه ایران یک ماجرای متفاوت است. 
»ایران یک مساله كاملًاً متفاوت است. این یک معامله 

مذهبی است.«.
ترامپ از سیگنال فرســتادن درباره اینکه آیا از دست 
زدن به »حملاًت پیشگیرانه به تاسیسات هسته ای ایران« 
پشــتیبانی می كند خودداری كرده اما در راســتای نشان 
دادن تداوم خصومت خود علیه ایران مدعی شد كه »ایران 

نمی تواند یک سلاًح هسته ای داشته باشد«.
رئیس جمهور جدید ایالاًت متحده ادعا كرد در خاتمه 
دور اول ریاست جمهوری اش »حدود یک هفته با برقرار 
كردن توافقی با ایران فاصله داشته« و هنوز معتقد است كه 
می تواند توافقی را امضا كند كه »مطلقاً اطمینان حاصل 

شود ایران به تسلیحات هسته ای دست پیدا نمی كند«.
ترامپ با تهدید درباره اینکــه »هرگز اجازه نمی دهم 
ایران به سلاًح هســته ای دســت پیدا كند« مدعی شد: 
»راه هایــی برای اطمینان پیدا كردن مطلق از این مســاله 
وجود دارد اگر كه شــما یک توافق را برقرار كنید.شــما 
باید 10 بار راســتی آزمایی كنید«. او در ادامه گفت: »اگر 
آنها به سلاًح هسته ای دست یابند همه می خواهند آن را 
به دست بیاورند و سپس كل مساله تبدیل به یک فاجعه 

خواهد شد«.
ترامپ در ادامــه انتقادهایش از ائــتلاًف ناتو گفت: 
معتقد است كه آمریکا دیگر نباید هیچ هزینه ای برای این 
ائتلاًف صرف كند. رئیس جمهور جدید ایالاًت متحده در 
ادامه مواضع جنجالی خود چهار روز بعد از شروع دوره 
دوم ریاســت جمهوری اش با صرف هرگونه هزینه ای از 
جانب آمریکا برای سازمان پیمان آتلاًنتیک شمالی )ناتو( 

مخالفت كرد. 
ترامپ اظهار كرد: »ما داریم از آنها )ناتو( محافظت 
می كنیم. آنها از ما محافظت نمی كنند. بنابراین من فکر 
نمی كنم كه ما باید بیشتر از این هزینه ای برای آنها صرف 
كنیم«. ترامپ درخصوص ولودیمیر زلنســکی نیز اظهار 
كرد كه این رئیس جمهــور اوكراین نباید اجازه می داد كه 

جنگ در این كشور اتفاق می افتاد.
رئیس جمهور آمریکا اظهار كرد كه همچنین می تواند 
با »شــی جین  پینگ«، رئیس جمهور چیــن به توافقی 
برای منصفانه تر كردن فعالیت های تجاری بین 2 كشــور 
دســت یابد. او به فاكس نیوز در پاســخ به سوالی درباره 
اینکه آیا می تواند با شــی جیــن  پینگ به توافقی با هدف 
فعالیت هــای تجاری عادلاًنه تر دســت پیدا كند، گفت: 
»من می توانم چنین كاری كنم، چون ما چیزی داریم كه 
آنها خواســتارش هستند«. ترامپ در ادامه این مصاحبه 
گفت چین یک »كشــور بسیار بلندپرواز« و »شی جین 
 پینگ«، رئیس جمهور آن، یک »مرد بســیار بلندپرواز« 
اســت و اطمینان دارد می تواند بــا مذاكرات به توافقی با 
چین با هدف جلوگیری از حمله به تایوان دست پیدا كند. 
او بیان كرد: »می دانید ما ســال گذشــته چقدر پول را به 

چین باختیم؟ یک تریلیون دلاًر«.
او دولــت بایــدن را بــه »حمایت در سیاســت های 
تجاری اش« متهم كــرده و گفت: »ما یک قدرت خیلی 
بزرگ برای اعمال بر چین داریم و آن تعرفه ها هســتند. 
آنها اینهــا را نمی خواهنــد و من ترجیــح می دهم از آن 
استفاده نکنم اما این یک قدرت عظیم علیه چین است. 
چیــن بخش زیادی از پول هایــش را از ایالاًت متحده به 
دســت می آورد. آنها آن پول را برای ســاخت یک ارتش 
صــرف می كننــد«. ترامپ گفت كه هفته گذشــته یک 
گفت وگوی تلفنی دوستانه و گفت وگویی بسیار خوب با 
چین داشت و گفت كه در دولت اولش نیز »روابط خیلی 

خوب« با شی جین  پینگ داشته است.
فاکس نیوز
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مراســم پایانی هفدهمیــن دورۀ جایــزۀ جلاًل آل احمد با حضور 
ســیدعباس صالحی، وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلاًمی چهارشنبه ۳  

بهمن در سازمان اسناد و كتابخانۀ ملی برگزار شد.
محسن جوادی، سرپرســت معاونت فرهنگی وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلاًمی با خوش آمدگویی به حاضران و تقدیر از دست اندركاران 
گفــت: »هفدهمیــن دوره از جایــزه جلاًل، فرصتی بــرای تقدیر و 
قدرشناسی از كسانی است كه آفرینش ادبی دارند و باید قدردان این 
عزیزان باشیم«. غلاًمرضا امیرخانی، رئیس سازمان اسناد و كتابخانۀ 
ملی نیز در ســخنانی گفت: »كتابخانه های ملی در دنیا وظیفه حفظ 
میراث مکتوب كشور را بر عهده دارند. كتابخانه ملی ما با سابقه بیش 
از 100 سال، این وظیفه را بر عهده دارد. كتابخانه های ملی و عمومی 
طبیعتاً بخش مهمی از آثــار را در خود دارند كه بخش عمده آن، آثار 
ادبی است، به خصوص در كتابخانه های عمومی. بیشترین مراجعه در 
كتابخانه ملی و عمومی نیز به این آثار اســت، در واقع پرطرفدارترین 
آثار، كتاب های ادبی، به ویژه داســتان و رمان هستند«. امیرخانی در 
پایان خاطره ای از عبدالله انوار كه از دوستان صمیمی جلاًل آل احمد 

بود، تعریف كرد.

 Wجایزۀ جلال برای ارتقاء ادبیات ملی 
ســیدعباس صالحی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلاًمی نیز دربارۀ 
ادبیات ملی و نســبت آن با جایزۀ جلاً آل احمد ســخن گفت. او با 
بیان این كه جایزۀ جلاًل در 1۷ دورۀ برگزاری خود با فرازوفرودهایی 
همراه بوده، گفت: »اكنون در نقطه ای هســتیم كه می توانیم دیدی 
نسبت به گذشته جایزه داشته باشیم و هم چنین تصویر تازه ای نسبت 
به آیندۀ این جایزه داشته باشیم. روزگاری كه این جایزه در شورای 
فرهنگی تصویب شــد، در آیین نامه جایزه آمد به منظور ارتقاء زبان 
فارســی، ادبیات ملی و ادبیات دینی، این جایزه تصویب می شود. 
در حقیقت ســه چشم اندازی جایزه، زبان فارســی، ادبیات ایرانی 
و ادبیات دینی اســت. طبیعی اســت وقتی از ادبیات ملی ســخن 
می گوییم، منظور انقطاع از ادبیات جهانی نیست، تضاد و تقابل با 
ادبیات جهانی نیست، هم چنین منظور ادبیات نژادپرستانه نیست. 
ادبیات ملی مؤلفه هایی دارد و با اوصافی شناخته می شود. ادبیات 
ملی، ادبیاتی اســت كه در خدمت انسجام ملی، همبستگی ملی و 
هم گرایی باید قرار بگیرد. ویژگی دوم ادبیات ملی این اســت كه به 
هویــت ملی كمک كند و مانع از هضــم یک ملت در جهان مدرن 
شود و بتواند در عین مبادله امتیازها، هویت ملی را حفظ و صیانت 
كند. ویژگی سوم این اســت كه ادبیات ملی رنگ، بو و طعم تاریخ 
و جغرافیــای ملت را دارد، حس بوم گرایــی در ادبیات وجود دارد. 
ویژگی چهارم ادبیات ملی این اســت كه ادبیات ملی ادبی است كه 
خرده فرهنگ هــای داخل ملت را در درون خــودش قرار می دهد، 
خرده فرهنگ ها را بخشــی از بافت ملی می داند و ملت را در مقابل 
فرهنگ های درون خودش قرار می دهد. به نظر می آید جایزۀ جلاًل 
با توجه به این گونه مؤلفه ها و مؤلفه های ادبیات ملی تأســیس شده 
اســت. جایزۀ جلاًل برای ارتقاء ادبیات ملی است. جلاًل آل احمد 
نویســندۀ ملی بود و می توان با آرا او موافق بــود یا منتقد پاره ای از 
رفتار و گفتار او بود، می توان او را پســندید یا نپســندید اما تردیدی 
نیســت كه جلاًل یک ادیب ملی معاصر بــود، با همین مؤلفه هایی 
كه گفته شــد. جلاًل زمانی كه دید حزب تــوده با ملت فاصله پیدا 
كرده و شاهد تظاهرات توده ای ها در حمایت از شوروی در ماجرای 
نفت شــمال بود، راه خود را از آن ها جدا كرد؛ زیرا نمی توانســت با 
فضای ناهم گرایی ملی همراه باشد. اگر به روزنوشت های جلاًل كه 
به صورت كتاب چاپ نشده است اما در قالب یادداشت های روزانه 
در روزنامه اطلاًعات منتشر شــده، توجه كنید می بینید چگونه به 
خرده فرهنگ ها توجه داشته است. برای نوشتن از زبان تاتی، سفر 
می كند و به این خانه و آن خانه رفته و 1500 واژۀ تاتی را یادداشــت 
می كند. این ها ثروت ایران است. ثروت ایران فقط نفت باقی مانده 
از فســیل های تاریخی نیست، بلکه آداب و رســومی است كه در 

اقوام، زبان وجود دارد. ادبیات ملی كه جایزۀ جلاًل با این مؤلفه ها 
و متغیرها تعریف می شــود، اهمیت بسیاری دارد و توجه به آن مهم 
است. ادبیات اســت كه ایران را نگه داشته است،  ادبیات می تواند 
حافظ این میراث و ســنت تاریخی ایران باشــد؛ بنابراین اگر با این 
منظر به جایزۀ جلاًل نگاه كنیم باید ببینیم این جایزه در این شرایط 
و آسیب بسیاری كه در منطقه و جهان وجود دارد، چطور می تواند 
به كمک ایران بیاید. امیدواریم جایزۀ جلاًل را به بیشتر ایران متصل 

كرد؛ ایرانی كه سرافراز بوده است و انشالله خواهد بود«.
در ادامه این مراســم، با حضور محسن جوادی، مسعود كوثری، 
ابراهیم حیدری و علی صلح جو جایزۀ بخش جنبی ویراســتاری را به 
زهرا خیریه، ویراستار كتاب »كیمیای كرامت« نوشتۀ محمد رودگر« 
اهدا شد. مراسم تجلیل از گلعلی بابایی برای یک عمر مستندنگاری 
در حوزه دفاع مقدس و تاریخ انقلاًب با حضور سیدعباس صالحی، 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلاًمی و محسن جوادی، سرپرست معاونت 

فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلاًمی برگزار شد.

 Wبرگزیدگان هفدهمین دوره 
با حضو سیدعباس صالحی، مســعود كوثری، محسن جوادی، 
غلاًمرضــا امیرخانی، ابراهیم حیــدری و آزاده نظربلند و محســن 
كاظمی، برگزیدگان بخش مســتندنگاری و نقد ادبــی به این ترتیب 

معرفی شدند:
مســتندنگاری: در این بخش »خاک كارخانه؛ پارچه های ناتمام 
چیت ســازی بهشهر و سرگذشت آخرین كارگران« اثر شیوا خادمی، 
نشــر اطراف به عنوان اثر شایســته تقدیر انتخاب شــد و اثر برگزیده 

نداشت.
نقــد ادبی: »دیرش روایی« اثر بهمــن نامور مطلق هم در بخش نقد 
ادبی به عنوان شایســته تقدیر انتخاب شد و این بخش هم اثر برگزیده 

نداشت.
بر این اساس، 150 میلیون تومان به شیوا خادمی و بهمن نامور مطلق 

اهدا شد.
در ادامــه، برگزیــدگان بخش داســتان بلند و رمان و داســتان كوتاه 
با حضور ســیدعباس صالحی، محســن جودی، حیدری، كوثری 
قاسمعلی فراست، ابراهیم حسن بیگی، نیکنام حسینی پور و غلاًمرضا 

امیرخانی تقدیر شدند.
داســتان کوتاه: در بخش »آن پری زاد سبز پوش« اثر صمد طاهری 
به عنوان برگزیده و »پرنده باز تهران« اثر ندا رســولی به عنوان شایسته 

تقدیر معرفی شدند.
داســتان بلند و رمان: در این بخش نیــز كتاب های »دختران قبیله 
جنگ« اثر جواد افهمی و »دم اســبی« نوشتۀ رامبد خانلری به عنوان 
شایسته تقدیر اعلاًم شدند و »سنگ اقبال« اثر مجید قیصری به عنوان 
برگزیده« بخش داســتان بلند و رمان جایزه جلاًل معرفی شد. به این 
ترتیب صمد طاهری و مجید قیصری جایزۀ 500 میلیون تومانی جلاًل 

آل احمد را به خانه بردند.

 Wبیانیه و پیشنهادات داوران 
در این مراســم، مســعود كوثری، دبیر علمی جایــزه ادبی جلاًل  
آل احمــد بیانیۀ شــورای علمــی و داوری جایزه را خوانــد، كه در 
بخش هایی از این بیانیه دربارۀ وضعیت داســتان كوتاه آمده اســت: 
»گرچه معدود مجموعه های داستان كوتاه با نگاهی ژرف به مصائب 
انســان امروز پرداخته اند، اغلب این آثار عاری از پشتوانه ای فلسفی 
هستند و بیشتر گرفتار نوعی روان شناسی عامه شده اند. خوش بختانه 
خلاًف گذشته از شکل گرایی تقلیدی و تجربه گرایی افراطی و گرایش 
یک جانبه بر ایسم ها، در این داســتان ها چندان خبری نیست. توجه 
به نثر و درست نویســی در چند مجموعه داستان دیده می شود، ولی 
هم چنان بی دقتی در بیشتر آثار داستان كوتاه به چشم می آید. هرچند 
در برخی از آثار، توجه به تکنیک های داستان نویســی و اســتفاده از 
آن ها آشــکار است اما بســیار از آثار از نپرداختن جدی به زمینه های 

تحول شخصیت، وحدت عناصر و تمركز روی اجزاء داستان و تنیدن 
درونمایه در تار و پود داستان آسیب دیده اند«.

در این بیانیه دربارۀ داســتان بلند و رمان نیز آمده است: »در میان 
آثار منتشــر شده توجه به ژانرهای ادبی شناخته شده، اندک است. با 
این كه استفاده از اشکال تازه در روایتی مانند داستان های تعاملی رو به 
افزایش است. امید می رود شاهد خلق داستان هایی با اشکال جدید 
روایت باشــیم. آثار داستانی  دلسوزانه و مشــفقانه و بدون سوگیری 
سیاســی با مضامینی خواندنی معضلاًت و مشکلاًت فرهنگی مانند 
مهاجرت، تحریف باورها، مناسک سازی، انحراف و ترویج خرافات 
را هشــدار می دهند، می توانند به رشد و ارتقای اجتماعی و فرهنگی 

كشور یاری رسانند«.
هیــأت داوران در بیانیــه خود دربارۀ مســتندنگاری نیز نوشــته  
است: »رشد مســتدنگاری نه تنها برای ثبت و ضبط خاطره جمعی 
و مستندســازی رخدادهایی كه به ســرعت دستخوش نسیان جمعی 
می شــود، ضروری است، بلکه می تواند این گونه را به یک قالب ادبی 
خواندنی تبدیل كند، با این همه نکاتی در این بخش قابل توجه است. 
ضعف قلم ادبی در بخش مهمی از آثار مستندنگاری چشم گیر است. 
اكثر این آثار متکی بر خاطرات دگرنوشــت بوده و از تجربه دست اول 
نویســنده یا روایت گر از موضوع خالی هستند، امری كه به نوبۀ خود 
از قدرت تأثیرگذاری مســتند می كاهد. اغلب نویسندگان آثار مستند 
به سبک های استاندارد ارجاع نویســی بی توجه بوده و از روش های 
شخصی ارجاع نویســی پیروی كرده اند. ســبک نگارش بیشتر آثار 
مستند توصیفی و خصلت انتقادی آنها اندک است. حال آن كه یکی 
از مهم ترین ویژگی ها آثار جلاًل خود انتقادی و دیگر انتقادی اســت. 
افزایــش خلاًقیت و جذابیت متن و تبدیــل آن به یک متن خواندنی 
كه بتواند خواننده را با خود به جهان مســتند بازســازی شــده ببرد. 
بیش ازپیش ضروری به نظر می رسد. عناصری )نظیر اسناد، عکس ها 
و نقشــه ها( كه در متن مستند شده و به آن ها اشــاره رفته است، در 
بسیاری از موارد فاقد مشخصه های مستند كافی درخصوص مکان و 

زمان و دیگر نشانه ها هستند«.
هیــأت داوران در بیانیه خود دربارۀ نقد ادبی هم نوشــته  اســت: 
»به رغم افزایش كمی آثار در بخش نقد ادبی نســبت به دوره گذشته 
كیفیت آثار نقد ادبی همچنان نیازمند ارتقای بیشــتر اســت. آثار نقد 
ادبــی هم چنان میان نقد ادبی نظریه ای، مــرور كتاب و پژوهش های 
ادبی سرگردان هســتند و در دسته بندی مشــخصی قرار نمی گیرند. 
تلاًش برای بومی سازی جریان نقد و نظریۀ ادبی در برخی آثار شایان 
تقدیر اســت. با این همه بر این جنبه باید بیشتر تأكید ورزید و راه را 
برای تعامل نقد و نظریه بومی با نقد و نظریه های جهانی هموار كرد«. 
در پایان بیانیه دو پیشنهاد برای  جایزه توسط شورای سیاست گذاری 
و داوران ارائه شــده اســت: »بــا توجه به گســتردگی در بخش نقد 
ادبی و مســتندنگاری لزوم بازنگری یا تصریــح در تعاریف هم چنان 
به چشــم می خورد. بخش مســتندنگاری چندگونه مختلف )نظیر 
زندگی نامه نویسی، تاریخ شفاهی، سفرنامه نویسی، خاطره نگاشت و 
مستندات ادبیات پایداری( را در بر می گیرد كه گه گاه اختلاًف فاحشی 
با یکدیگر دارند كه خود امر قضاوت را دشــوار می ســازد. در بخش 
نقد ادبی نیز چندگونــه متفاوت )نظریه های نقــد ادبی، نظریه های 
ادبی، نقــد ادبی با رویکردهای جامعه شــناختی، روان شــناختی و 
پژوهش ادبی( به چشــم می خورد كه هم سنگ نیستند و كار داوری 
با دشواری هایی روبه رو می شود. از این رو، تصریح و تعریف بهتر این 
دو بخش در آیین نامه جایزه نه تنها كار داوری را تسهیل می كند، بلکه 
مانع تضییع حق نویسندگان گرانقدر خواهد شد. پیشنهاد دوم، جایزۀ 
انتخاب مردمی جلاًل  به منظور توجه به دیدگاه ها و نیازهای مخاطبان 
می توان یک بخش جدید به جایزه افزود. در ســال نخســت می توان 
سازوكارهایی برای این بخش به  صورت جایزۀ جنبی تهمید كرد و در 
صورت قرین توفیق بودن و موافقت مسئولاًن امر در وزارت فرهنگ 
و ارشــاد اسلاًمی، گام های بعدی برای تصویب آن در شورای عالی 

انقلاًب فرهنگی را برداشت«.
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جایزه ملی

گزارش

نوبرانه بیاورید 
در کارگاه آل جلال عنوان شد

دومین نشست شــبانۀ كارگاه »آل جلاًل« با حضور 
مهدی كفــاش، داور بخش رمان جایــزۀ ادبی جلاًل، 
مجید قیصری، نویسنده كتاب برگزیده »سنگ اقبال«، 
رامبد خانلری، نویسنده كتاب شایسته تقدیر »دم اسبی« 
و ندا رسولی نویسنده كتاب شایســتۀ تقدیر »پرنده باز 
تهران« چهارشنبه ۳ بهمن در سالن گردهمایی دانشگاه 

آزاد اسلاًمی واحد تهران مركز برگزار شد.
رامبد خانلری، نویســندۀ كتاب »دم اسبی« در این 
نشست گفت: »در خانواده ای بزرگ شدم كه برای شان 
درس خیلی مهم بود. من مهندســی خواندم و بعد هم 
به عســلویه و جزیره های دیگــر ایران رفتــم. در این 
رفت وآمدهــا قصه های عجیب وغریب بســیاری برای 
من جمع شــد. می توانم ادعا كنم كه از بچگی عاشــق 
داستان بودم. در جایی حس كردم كه من آن آدمی نیستم 
كه بخواهد یک زندگی مهندسی داشته باشد. سال ۸5 
از كارم استعفا دادم و شــروع كردم به خواندن در مورد 
داستان و هم زمان می نوشــتم. با پس اندازی كه داشتم 
نخســتین كتابم را نوشــتم و به چاپ كردم، در سال ۹2 
»ســرطان جن« را منتشر كردم و تا امروز دو رمان و دو 
مجموعه داستان منتشر كرده ام. اتفاق خوب برای من با 
مجموعه داســتان »سرطان جن« افتاد. در ادامه جایزه 
مهرگان را گرفتم و مجموعه داستان دوم من منتشر شد، 
با عنوان دبیر با چند نشــر همکاری كردم و به داســتان 
گره خوردم. بزنگاه داستان زندگی من را دستخوش تغییر 
كرد. داستان خیلی چیزها به ما می دهد و خیلی چیزها 
از ما می گیرد. تا زمانی كه نســبت به آنچه می نویســید 
شناخت وجود نداشته باشد، امکان نوشتن وجود ندارد. 
من همیشــه این سه سوال را از خودم می پرسم، قهرمان 
قصه من كیست؟ به دنبال چیست و اگر به خواسته اش 
نرســد چه بلاًیــی بر ســرش می آید؟ نویســنده خوب 

نویسنده جسور است«.
در ادامه ندا رســولی نیز در سخنانی، گفت: »با شعر 
وارد ادبیات شدم، سال های اول دانشگاه شعر می گفتم. 
اولین داستان كوتاه را نوشتم و آن را در انجمنی خواندم. 
تکنیک داستان نویسی را بلد نبودم و به صورت غریزی 
می نوشــتم. آن داســتان را نشریۀ دانشــگاه بین المللی 
قزوین چــاپ كرد. ســال ۹۳ دوباره بعد از 10 ســال 
بچه های آن انجمن همدیگــر را پیدا كردم، آن ها نام مرا 
به خاطر نداشــتند اما عنوان داســتانم »كوچه سومی« 
را به خاطر داشتند. در ســال ۹5 بنیاد ادبیات داستانی 
فراخوان داد و من شــاگرد احمد دهقان شدم. بعد از آن 
یک رمان و یک اثر مستند نوشتم و به دنبال آن »پرنده باز 
تهران« را نوشــتم كه امروز شایسته تقدیر قرار گرفت. 
پرنده باز تهران ابتدا به عنوان یک سوال در ذهن من شکل 

گرفت و بعد ادامه پیدا كرد«.
مجید قیصری، نویســنده كتاب برگزیده »ســنگ 
اقبال«  نیز در این نشســت گفت: »اولین درس زندگی 
این اســت كه ســعی كنید نوبرانه بیاورید و از چیزهای 
تکــراری پرهیز كنید. نماز رابطه انســان با خدا و یک 
رابطه پایین به بالاًست اما اگر خداوند بخواهد با انسان 
حرف بزند، چگونه است؟ خداوند مستقیم و بی واسطه 
با ما ســخن می گوید. گاهی می گوییــم به دلم افتاد كه 
این كار را بکنم و این ســخن هیــچ توجیهی هم ندارد. 
اما ما گاهی در رابطه خودمان با خدا ســدهایی می زنیم 
و اجازه نمی دهیم این رابطه ادامه پیدا كند. داستان دقیقاً 
همین جاست. اگر فکر كنید ایده در جایی قرار دارد و به 
ســراغ آن می روید، این تفکر اشتباه است. این تفکر كه 
سوژه ای هست و به ذهن ما می آید، اشتباه است. تأمل 
بر روی نکته ها و یادداشــت ها عین یک بذر در گوشــه 
ذهن من رشــد می كند. این رابطه ای است كه از بالاً با 
انسان برقرار می شود. یک نویسنده و هنرمند باید دائم 
مواظب باشــد كه عالم با او سخن می گوید. من خودم 
را به عالم ســپرده ام و گوشه گوشه عالم پیامش را به من 
می رســاند. اگر قرار اســت به عنوان یک نویسنده كار 
كنیم، كار 24 ساعته است و باید منتظر باشیم كه مطلب 

جدید به ما برسد«.
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درس های آتش
آتش سوزی لس آنجلس چه درس هایی دارد؟

شعله ها هنوز فروزان و آتش نشــانان درحال فرونشاندن آنها 
هستند. مردم لس آنجلس فرصتی برای سوگواری پیدا نکرده اند. 
از زمان شــروع آتش در 16 ژانویه تاكنون حداقل 25 نفر كشته و 
بیش از 12 هزار ساختمان ویران شده اند. انگار كه محله ها هدف 
بمــب آتش زا قرار گرفته اند. بانک جی پــی مورگان چیس برآورد 
می كند كه خسارت آتش از 50 میلیارد دلاًر فراتر رود. حتی قبل 
از اینکه شعله ها خاموش شوند بســیاری از مردم لس آنجلس از 
خود می پرسند، آیا می شد از بخشی از این فاجعه پیش گیری كرد؟ 

متاسفانه پاسخ این سوال مثبت است.
زندگــی در لس آنجلس همیشــه با خطر همراه بوده اســت. 
مقــررات جدیــد ســخت گیرانه  در لس آنجلــس می گویند كه 
خانه های جدید باید ضدآتش باشــند، امــا اكثر خانه ها قدیمی 
هســتند. بســیاری از خانه ها قبل از تصویب این قانون ساخته 
شده اند. مناطق متراكم شــهری ضدآتش هستند، اما خانه های 
تک نفره ای كه در دامنه تپه ها ســاخته شده اند در میان علف های 
قابل اشتعال قرار دارند. به خاطر مقررات سخت محیط  زیستی 
نمی تــوان علف ها و درختان را از بین بــرد یا تراكم آنها را كاهش 
داد. عملکــرد خوب بازار بیمه می تواند افــراد را به رفتار منطقی 
وادار كند. لاًزم است برای خانه های آسیب پذیر در مناطق مستعد 
آتش ســوزی حق بیمه ســنگین و برای خانه های ایمن حق بیمه 
كمتری لحاظ شود. اما مردم كالیفرنیا در سال 1۹۸۸ به كمیسیونر 
بیمه منتخب خود اختیار دادند تا نگذارد شركت های بیمه نرخ ها 
را بالاً ببرند. بیمه گران مجبور شدند با استفاده از داده های تاریخی 
آتش ســوزی ها و بــدون لحاظ كردن خطــرات تغییرات اقلیمی 
حــق بیمه را تعیین كنند. به این ترتیــب نه تنها انگیزه كافی برای 
ایمن ســازی ســاختمان ها وجود ندارد، بلکه برخی بیمه گران از 
ایالت خارج شــده اند. اصلاًحیه ای كه به آنهــا اجازه می دهد از 
برآوردهای ریســک مبتنی بر مدل ها استفاده كنند از دوم ژانویه 

به اجرا گذاشته می شود.
تمایل مردم كالیفرنیا به برگزاری همه پرسی در تمام موضوعات 
دســت دولت را در بودجه می بندد. طبق  رای گیری ســال 1۹۷۸ 
دولت نمی توانــد مالیات بــر املاًک را افزایش دهــد. بنابراین 
شــهرداری ها كه از مالیات  محروم مانده اند بیشــتر به  عوارض 

خدماتی از قبیل آتش نشانی وابسته اند.
خســارات ناشــی از فجایع طبیعی در سرتاســر جهان مرتب 
فزایش می یابند. رهبران محلی و ملی باید برای كاهش خسارت ها 
با یکدیگر همکاری كنند. اما دونالد ترامپ از این فاجعه اســتفاده 
حزبی كــرد و با ســرزنش فرمانــدار كالیفرنیــا او را تفاله نامید. 
آمریکا به شــدت به مقــررات و بازارهای بیمه ای نیــاز دارد كه با 
ارائه روش های اثربخش هزینه ای انگیزه لاًزم را برای ایمن ســازی 
ســاختمان ها و تشــویق مردم به زندگی در مکان های امن تر فراهم 
كنند. آقای نیوسام، فرماندار كالیفرنیا از طرح جدید مارشال برای 
شــهر صحبت می كند. لس آنجلس بازسازی خواهد شد. انسان ها 
همیشــه می خواهند در مکان های زیبا و پرنشاط زندگی كنند، اما 
لس آنجلس و كل دنیا باید از داستان های غم بار خود عبرت بگیرند.
منبع: اکونومیست

مهتا معرفت
خیزش علیه ریاکاریW  مترجم

خوزســتان و كرمان، دو استانی هســتند كه ستون های 
اقتصادی ایــران به شــمار می روند و با اینکه ســرمایه های 
زیرزمینی مهمی دارند اما در محرومیت بسیار به سر می برند. 
مردم كرمان با معادن غنی و خوزستان با منابع انرژی در فقر 
بسیار هستند. هر دو استان منبع اصلی درآمد كشور هستند 
امــا تضادهای عمیق اجتماعی و اقتصادی در خوزســتان، 
چهــره دیگری از این ثــروت را نمایان می كند. خوزســتان 
نه تنها بیشــترین ســهم را در تولید منابع انرژی كشور دارد، 
بلکه بیشــترین آسیب های زیست محیطی، فقر و بی عدالتی 

ساختاری را نیز تحمل می كند.
در روزی كه پزشــکیان به این خوزســتان ســفر كرد، 
اغلب كارخانه ها تعطیل بودند تا هوا برای ورود و حضور 
رئیس جمهور آلوده نباشــد. این ریاكارانه ترین كاری بود 
كه مدیران استانی از خود نشان دادند. چنان كه پزشکیان 
نیز به این موضوع پرداخت و با شــماتت مدیران اســتانی 
به تعطیلــی كارخانه ها بــرای كاهش آلودگــی اعتراض 
كرد و گفت كــه این تصمیمات، چیزی جــز پاک كردن 

صورت مساله نیست.
این یکی از مهم ترین تفاوت های رویکردی در مدیریت 
كشور اســت كه تفاوت میان ریاكاری و صداقت را نشان 
می دهد. پزشکیان به صراحت علیه ریاكاری در نظام اداری 
موضع گیری كرد. این انتقاد به سیاست هایی برمی گردد كه 
به جای حل ریشــه ای مشکلاًت، صرفاً تلاًش می كنند تا 
موقتــاً از حجم بحران ها بکاهند. در مقابل، بســیاری از 
مســئولاًن، به ویژه در سال های اخیر، رویکردی نمایشی 
به حل مشــکلاًت داشــته اند. برای مثال، اقداماتی نظیر 
برگزاری مراسم های ناهار یا وعده های كوتاه مدت، بیشتر 
شبیه مسکنی موقت برای دردهای عمیق اجتماعی است. 
این اقدامات نه تنها به بهبود شــرایط كمــک نمی كنند، 
بلکه اعتماد عمومی را نیــز از بین می برند. مردم دیگر به 

شعارهای توخالی و وعده های تحقق نیافته باور ندارند. 

 Wاز ثروت تا آلودگی
هوای خوزســتان و آب آلــوده آن و البتــه فاضلاًبی كه 
بــوی آن بخش هایی از شــهر را در نوردیده اســت، بیش از 
هر چیز، روایتگر درد و رنج مردمی اســت كه ســال ها زیر 
لاًیه های غبار، دود و آلودگی مدفون شــده اند. هورالعظیم، 
تالاًبی كه می توانســت یکی از بزرگ ترین منابع اقتصادی و 
زیست محیطی منطقه باشــد، قربانی سیاست های مخرب 
شد. این تالاًب نه تنها با استخراج بی رویه نفت و سوءمدیریت 
خشــک شــد، بلکه بخش هایی از آن به پیمانکاران چینی 
واگذار شــد كه بدون توجه به اهمیت محیط زیستی، صرفاً 
به منافع اقتصادی خود اندیشیدند. این ماجرا تنها یک نمونه 
از بی توجهی به منافع مردم در سیاســت های كلاًن اقتصادی 

كشور است. آلودگی صنعتی، مدیریت نادرست منابع آب و 
تخریب محیط زیست در كنار تبعیض، خوزستان را به یکی 
از محروم ترین استان های كشور تبدیل كرده كه مردمش درد 
بی شــماری دارند و باید برای این درد، مرهم باشــد. اما آیا 
پزشــکیان می تواند آن زخم عمیق را ترمیم كند؟ نه. او فقط 
می تواند با آنها همدردی كند و یادآوری كند كه باید برای حل 

مشکلاًت همه پا به میدان بگذارند. 
اقدام نمادین پزشــکیان می تواند روزنــه ای از امید را در 
دل مردم روشن می كند. پوشــیدن لباس كارگری و ساخت 
مدرســه، بیش از آنکه اقدامی نمادین باشد، پیام صداقت و 
همدردی واقعی با مردم است. پزشکیان با این كار، زخم های 
مــردم را ترمیــم نکرد، اما به آنها نشــان داد كه مســئولیت 
اجتماعی یک مقام رســمی، چیزی فراتر از نشســتن پشت 

میزهای لوكس و امضای قراردادهاست.
پزشکیان برخلاًف بسیاری از مســئولاًن دیگر، به جای 
وعده های پوچ و تصمیم گیری های نمایشــی، مســتقیماً به 
میدان عمل آمد. این اقدام، نه از سر تبلیغات انتخاباتی بود و 
نه با هدف كسب محبوبیت؛ بلکه پاسخی به دردها و نیازهای 
واقعی مردم بود. او با انتقاد از نظام اداری ریاكار، بر ضرورت 
صداقت در مدیریت تاكید كرد. به گفته او، سازندگی زمانی 
محقق می شــود كه مسئولاًن خود را بخشی از مردم بدانند و 

برای مشکلاًت آنان از نزدیک تلاًش كنند.
رفتار پزشکیان در سازندگی و ساختن مدرسه و كارهای 
زیربنایی، یادآور ســازندگی در ژاپن اســت. می دانم كه این 
قیاس مع الفارق اســت اما تحول و پیشــرفت یک كشــور، 
مســتلزم تلاًش همه جانبه و همکاری جمعی است. ژاپن، با 
وجود ویرانی گسترده در پس از جنگ جهانی دوم، توانست 
با تکیه بر كار و خلاًقیت، به یکی از پیشرفته ترین كشورهای 
جهــان تبدیل شــود. آیا این الگــو می تواند بــرای ایران نیز 

الهام بخش باشد؟

 Wبا مردم مروت، با دشمنان مدارا
راه و مسیر سازندگی، عبور از تحریم است. طبعاً اول باید 
به موازات سازندگی، در رفع تحریم هایی كه مثل موریانه كشور 
را خورده است، كوشش بسیار كرد. پزشکیان در خوزستان و 
در جمع نخبگان دوباره بر گفت وگو با همه كشورها تاكید كرد 
و دوباره بر آن سخن پیشــین خود كه به مثابه استراتژی بیان 
كرده بود، اصرار ورزید: آسایش دو گیتی تفسیر این دو حرف 

است، با دوستان مروت با دشمنان مدارا.
سازندگی واقعی به معنای پول پاشی و ایجاد تورم نیست. 
تجربه دولت های گذشــته، ازجمله احمدی نژاد، نشــان داد 
كه ایــن رویکرد، تنها به بحران هــای اقتصادی و اجتماعی 
دامن می زند. پول پاشــی به شــکل پرداخت یارانه یا پخش 
ســیب زمینی در آســتانه ی انتخابات، هرچند ممکن است 
در كوتاه مــدت بــه كاهش موقــت فقر كمک كنــد، اما در 

بلندمدت به تورم و نابرابری بیشــتر منجر می شود. پزشکیان 
مخالف پول پاشی است و مکرراً بر اهمیت كار كارشناسی و 
برنامه ریزی بلندمدت و ایجاد زیرســاخت های پایدار تاكید 

كرده است. 
اما یکی از چالش های اصلی در مســیر سازندگی، فساد 
ریشه داری است كه در بسیاری از سازمان ها و نهادها و افراد 
ریشــه دارد. بســیاری، به جای تلاًش برای حل مشکلاًت 
مردم، تنها به فکر منافع شــخصی و خالی كردن جیب مردم 
هستند. این مســاله، نه تنها اعتماد عمومی را از بین می برد، 
بلکه منابع كشــور را نیز هدر می دهد. دیروز هنگام بازدید از 
نمایشگاه »پیشگامان پیشرفت« كه در حسینیه امام خمینی 
در بیــت رهبری برقرار اســت، مدیران یکــی از غرفه ها كه 
برنامه ای بــرای رفع ناترازی ها در حوزه انرژی داشــت بهم 
گفت، احتمــالًاً بارها متوجه بــوی گاز علمک های مقابل 
خانه ها شــده ای. تایید كردم. گفت می دانستی ضرر و زیان 
این هدررفت گاز، ۳۳ میلیارد دلاًر در سال است؟ و اگر فقط 
این علمک ها درست شوند، این مبلغ سالاًنه ذخیره می شود؟ 
اشــاره او در واقع به این هدررفت انرژی بود كه بخشــی از 
ناترازی را به وجود آورده اســت و حالاً چنین هدررفت هایی 
در بخش های بســیاری در كشــور وجــود دارد و مدیران با 
توجه به وقوف آن، عملًاً كاری هیچ كاری در گذشــته انجام 

نداده اند. 
پس برای عبور از فساد، باید از خود مسئولاًن شروع كرد. 
لاًزم اســت آنها خود را به مردم نزدیک تر كرده و با شفافیت 
عمل كنند. پزشکیان با پوشیدن لباس كارگری، نشان داد كه 
در كنار مردم بودن و همدلی با آنهاســت كه می توان ساخت. 
مادامی كه این فاصله ایجاد شــود و رفته رفته به دره ای تبدیل 
شود، بسیاری از مدیران به منافع خود فکر می كنند و مردم به 
عبور از مدیرانی كه بر سر آنها مستقر شده اند. پس پوشیدن 
آن لباس كارگری و پیام سازندگی به شیوه عملگرایانه ای كه 
پزشــکیان از خود بروز و نشان داد، به ویژه در شرایط تحریم 
و بحران های اقتصادی، از اهمیت بیشتری برخوردار است. 
در چنین شــرایطی، تنها با همکاری و همدلــی می توان از 

مشکلاًت عبور كرد.
نهایتاً اینکه او نشان داد می توان با كنار گذاشتن ریاكاری 
و تمركز بر سازندگی واقعی، امید را به مردم بازگرداند. او تنها 
رئیس جمهوری است كه تریبون خود را به مخالفان می دهد 
و از آنهــا دعوت می كند به جایگاه بروند و ســخن بگویند. 
كــدام رئیس جمهــور در پــس از انقلاًب چنین كــرده بود؟ 
عموماً رؤسای جمهور پیشین اگر مخالفان خود را بازداشت 
نمی كردند، حتماً آنها را محدود می كردند. پزشــکیان غیر از 
دیگران اســت. غیر از همه آنها. او به دنبال بازگشــت امید 
اســت. اگر امید بیاید، ســازندگی هم می آید و این پیام، در 
شرایط كنونی ایران، بیش از هر زمان دیگری ضروری است. 

باشد كه چنین ادامه یابد.  

سازندگی به جای پول پاشی
ادامه تیتر یک
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گزارش اجتماعی

»بابک زنجانی آزاد نشده در مرخصی هم به سر نمی برد«. 
این خبری بود كه چند وقت پیش اصغر جهانگیر، سخنگوی 
قوه قضائیه در نشســت خبری با خبرنــگاران مطرح كرد و 
گفت كه موضوعات مطروحه درخصوص آزادی و مرخصی 

و بیرون بودن زنجانی مورد تایید ما نیست.
سه روز قبل از این اظهارنظر سخنگو رسول كوهپایه زاده، 
وكیل بابک زنجانی عکسی در صفحه اینستاگرام خود منتشر 
كرد كه بسیاری از كاربران فضای مجازی از آن »آزادی بابک 
زنجانی« را برداشت كردند. این عکس كه بابک زنجانی را در 
كنار شخصی از شیخ نشینان خلیج فارس نشان می دهد در ابتدا 
در صفحه منتسب به بابک زنجانی منتشر شده كه لوكیشن آن 
چهارراه جهان كودک تهران زده شده بود. چهارراهی كه یکی 
از ساختمان های بزرگ و معروف یک بانک در آن قرار دارد و 

گفته می شود اخیراً فروخته شده است.
بعد از این اتفاق موضوع راه اندازی یک بانک رمزارزی با 
عنوان »بیت بانک« توسط بابک زنجانی در فضای مجازی 
داغ تر شــد كه پیش از این مطالبی در این خصوص منتشــر 
شــده بود. حدود دو ماه پیش در حســاب منتسب به بابک 
زنجانی در یوتیوب ویدئویی بارگذاری شده كه عنوان آن »از 
بانک تا بیت بانک« اســت و در آن كارشناسان حوزه رمزارز 
به موضوع بانکداری و سیر تحول آن از گذشته تا امروز و نیز 
موضوع بلاًک چین و بانکداری رمزارزی می پردازند. مطلبی 
كه در این ویدئو جلب توجه می كند نریشن آخر آن است كه 
می گوید: »بلاًک چین به مانند زمین حاصل خیزی می ماند 
كه محصولاًت گوناگونی در آن می توان كاشت و برداشت اما 
آنچه مهم است این اســت كه فصل كاشت نزدیک است و 
زمین اقتصادنوین ایران حاصل خیز و آماده اســت. انگیزه و 
دانش هم در بیت بانک و یارانش فراوان اســت. شاید كمی 
همت و حمایت نیاز است و قدری مهر از سوی دولتمردان تا 
روبان اولین شاهراه اقتصادی ایران مبتنی بر رمزارز و فناوری 
بلاًک چیــن بریده شــده و فصل نوینی در اقتصاد كشــور 

عزیزمان آغاز شود«.
همچنین در صفحه اینســتاگرام منتســب به او ویدئوی 
دیگری بارگذاری شــده اســت كه به موضوع ارز دیجیتال 
پرداخته و نوشته شده كه توســط گروه بیت بانک تهیه شده 
اســت.حالاً كاربران فضای مجــازی درخصوص فعالیت 
اقتصادی مجــدد بابک زنجانی و بانــک جدید او مطالب 
گوناگونی منتشــر كرده اند. یکی از این مطالب این است كه 
بابک زنجانی یک صرافی با عنوان ZEDCEX در انگلستان 
ثبت كرده و قرار اســت در ایران هم یــک صرافی رمزارزی 
 USDZ به عنوان بیت بانک ثبت كند كــه ارز دیجیتال آن هم
است. طبق اطلاًعات این منابع ارز دیجیتال USDZ معادل 
یک دلاًر و از نظر ارزشی برابر تتر است. گفته شده نمایندگان 
بابک زنجانی با چند صرافی نیز برای لیست شدن این رمزارز 
در صرافی آنها مذاكره كرده است كه ظاهراً به خاطر نگرانی 
از پشــتوانه آن صرافی ها جواب مثبت به آن نداده اند. سایتی 
با عنوان zedscan.net نیز منتسب به بابک زنجانی مطرح 

شده كه در آن سرویس های بلاًک چین لیست شده است.
هرچند تاكنون برخی از این اطلاًعات تایید نشــده اند، با 
این حال دو روز پیش پستی در صفحه شخصی بابک زنجانی 
در ایکس منتشــر شد كه خبر از رونمایی از »بیت بانک« در 

آینده نزدیک می داد.
درحــال حاضر تابلوی این بانک رمــزارزی كه جزئیات 
آن مشخص نیســت بر روی ســاختمانی در حوالی میدان 
آرژانتین بالاً آمده است. شــب گذشته نیز پست دیگری در 
این صفحه منتشر شد و از راه اندازی شركت هواپیمایی »دات 
وان« خبر داد و نوشــت كه قرار است »جایگاه هوایی كشور 
را تغییر دهد«. سوالاًت زیادی الاًن در ذهن ها شکل گرفته 
اســت. اینکه آیا بابک زنجانی به زودی آزاد می شــود و بار 
دیگــر فعالیت اقتصادی خود را پیــش خواهد گرفت؟ آیا او 
مجوز تاســیس بانک و ایرلاًین را در زمانی كه در زندان بوده 
گرفته است و این مجوزها به نام خود اوست یا خیر؟ آیا قرار 
اســت زمینه فعالیت او از بانک و ایرلاًین به سایر حوزه های 
اقتصادی هم كشیده شود؟ و سوالاًتی از این دست كه پاسخ 

آنها در روزهای آینده مشخص می شود.  

بازگشت بابک؟
ماجرای پست های توئیتری بابک زنجانی چیست؟

دبیركل فدراسیون صنعت آب ایران روز پنجم بهمن از كاهش 
ســرانه آب ایرانی ها خبر داد و گفت: ســرانه آب در ایران یک سوم 
شــده اســت. هم زمان معاون  حفاظت و بهره برداری شركت آب 
منطقه ای تهران از كســری یک میلیارد و 500 میلیون مترمکعبی 

آب در سدهای تهران خبر داده است. 
همزمان وضعیت ســدهای بزرگ و مهم كشــور در روزهای 
ابتدایی دومین ماه زمســتان نشــان می دهد كه شرایط نامساعد 
است؛ براســاس تازه ترین گزارش دفتر اطلاًعات و داده های آب 
كشــور از ابتدای ســال آبی جاری )ابتدای مهر( تا آخر دی ماه 6 
سد مهم و بزرگ كشور كمتر از 10 میلیون مترمکعب موجودی آب 
دارند، یعنی در صورت تداوم این وضعیت تابســتان خوبی از نظر 

تامین آب كشور در راه نیست.
كاهش حجم بارش ها ، شــرایط دشواری را برای ساكنان ایران 
به خصــوص در مناطق مركــزی و كویری ایجاد كرده اســت، به 
طوری كه با گذشــت چهار ماه از ابتدای ســال آبی جدید، حجم 
آب ذخیره شده در پشت ســدهای مهم كشور كمتر از 10 میلیون 
مترمکعب بــرآورد می شــود. وضعیت منابع آبی كشــور به حد 

نگران كننده ای كاهش یافته و این درحالی اســت كه 
مصرف آب در بخش های مختلف به شدت ادامه دارد 
كه ادامه این روند ناترازی شدیدی را به ویژه در ماه های 

گرم سال رقم خواهد زد.
وضعیت ســدهای بزرگ و مهم كشور در روزهای 
ابتدایی دومین ماه زمستان نشــان می دهد كه شرایط 
نامســاعد اســت؛ براســاس تازه ترین گزارش دفتر 
اطلاًعات و داده های آب كشــور از ابتدای ســال آبی 
جــاری )ابتدای مهر( تــا آخر دی ماه 6 ســد مهم و 
بزرگ كشــور كمتر از 10 میلیون مترمکعب موجودی 
آب دارند، یعنی در صورت تداوم این وضعیت تابستان 

خوبی از نظر تامین آب كشور در راه نیست.
بر این اســاس، سد طرق در استان خراسان رضوی 

تنها چهار میلیون مترمکعب آب دارد كه نســبت به سال گذشته 
11 درصد كاهش داشــته است؛ حجم موجودی آب سد سرنی در 
اســتان هرمزگان تا پایان دی ماه ۹ میلیون مترمکعب گزارش شده 
اســت كه نسبت به مدت مشابه سال گذشــته ۳1 درصد كاهش 
نشان می دهد. همچنین سد نهرین خراسان جنوبی هم یک میلیون 
مترمکعب آب دارد و ســد دامغان هم ۹ میلیون مترمکعب حجم 

موجودی آب در خود جای داده است.
طبق آمارها ســد رودبال داراب در استان فارس نیز از ابتدای 
ســال آبی جاری تا آخر دی ماه 2 میلیــون مترمکعب آب در خود 
جای داده و ســد تنگوئیه سیرجان در اســتان كرمان هم فقط ۳ 
میلیون مترمکعب آب دارد كه نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
1۸ درصد كاهش یافته اســت. باید یادآور شد كه سدهای شمیل 
و نیان در اســتان هرمزگان همچنان خالی از آب هســتند و هیچ 

ورودی از بارش های سال جاری نداشته اند.

 Wخالی بودن 5۷ درصدی حجم سدها
بر این اســاس، در مجموع كل سدهای مهم و بزرگ كشور 
فقط 4۳ درصد پرشدگی دارند و 5۷ درصد حجم سدها خالی 
است. بررســی آمار دفتر اطلاًعات و داده های آب كشور نشان 
از آن دارد كه ورودی آب به ســدهای كشور در آستانه ورود به 

دومین ماه زمستان 5 درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
كاسته شده است.

بر این اســاس، از ابتدای ســال آبی جاری تا آخر دی ماه 5 
میلیارد و ۹۹0 میلیون مترمکعب آب وارد ســدها شــده است، 
درحالی كه ســال گذشــته این رقــم 6 میلیــارد و ۳10 میلیون 
مترمکعب بوده اســت. در شــرایطی كه وضعیت ورودی آب به 
سدها مناســب نیســت اما میزان مصارف آب برای بخش های 
مختلف بارشــد ۳ درصدی همراه شده است. از ابتدای سال آبی 
جــاری تا آخر دی ماه 5 میلیــارد و ۹0 میلیون مترمکعب آب از 
سدها برای مصارف مختلف خارج شده است، درحالی كه سال 
گذشته در همین بازه زمانی ۷ میلیارد و ۷20 میلیون مترمکعب آب 

از سدها برای مصارف خارج شده بود.
از ابتدای سال آبی جاری حجم آب موجود در سدها 22 میلیارد 
و 460 میلیون مترمکعب شــده، درحالی كه سال گذشته این عدد 
20 میلیارد و 650 میلیون مترمکعب بوده اســت. در همین رابطه 
محمدرضا كاویانپور، رئیس موسســه تحقیقات آب وزارت نیرو 
گفته است كه میزان پرشدگی سدهای كشور در مقایسه با متوسط 

تاریخی تفــاوت چندانی ندارد و این به دلیــل مدیریت كارآمد و 
مناســب درخصوص میزان خروجی از سدهای كشور است، در 
غیر این صورت اكنون در كشور با چالش بزرگی روبه رو می شدیم.

 Wوضعیت وخیم سیستان وبلوچستان
 شهرهای ســاحلی سیستان وبلوچســتان، به ویژه چابهار و 
كنارک، با بحران جدی در تامین آب شــرب مواجه هستند. این 
مناطــق با توجه بــه محدودیت منابع آبی طبیعی، به تاسیســات 
شیرین  سازی آب دریا وابسته اند. اما به دلیل ناكافی بودن ظرفیت 
این تاسیسات، آب رســانی به مردم با چالش های فراوانی روبه رو 
است. ظرفیت تاسیسات شیرین  سازی آب دریا در سال های اخیر 
افزایش قابل  توجهی نداشته است. این موضوع باعث شده تا آب 

شرب در برخی مناطق به  صورت جیره بندی توزیع شود.
علاًوه بر كمبود منابع، شبکه توزیع آب در شهر چابهار فرسوده 
است و این مساله باعث توزیع نامناسب و هدررفت آب می شود. 
به منظور حل این مشــکل، طرح مطالعاتی اجرای رینگ شبکه 
توزیع آب در این شهر درحال انجام است. با توجه به اقلیم خشک 
و كم آبی منطقه، تامین پایدار آب شرب نیازمند سرمایه گذاری های 
كلاًن و اجرای پروژه های زیرساختی نظیر احداث خطوط انتقال 
و توسعه تاسیسات شیرین ســازی آب دریاست. مسئولاًن وعده 

داده اند كه طی دو ســال آینده با بهره برداری از طرح های جدید، 
مشکل آب شرب در این مناطق تا حد زیادی برطرف خواهد شد.

 W ساز ناکوک وزیر نیرو
با وجود كه سایر نهادها از وضعیت وخیم آب در تابستان سال 
آینده و احتمالًاً قطعی برق خبر می دهند عباس علی آبادی،  وزیر 
نیرو وعده داده كه من انتظار دارم تابســتان سال آینده مردم دیگر 
شاهد بی برقی نباشند. او گفته كه »برنامه گسترده ای را برای رفع 
مشــکل ناترازی انرژی در دســت داریم كه تا پایان سال 140۳ به 
وضعیتی برسیم كه در تابســتان سال 1404 مطلقاً مشکلی وجود 
نداشته باشد«. معلوم نیست علی آبادی با توجه به وضعیت وخیم 
بارش هــا و در عین حال عدم بهبود برخی مصــارف برق و آب،  
چگونه می خواهد مشکل كم آبی و بی برقی را حل كند. البته او به 

بازچرخانی و انتقال آب برای حل این مشکل اشاره كرده است. 

 W کارشناسان چه می گویند؟
بحران كم آبی در ایران به یکی از چالش های اساســی كشور 
تبدیل شده است كه تاثیرات گسترده ای بر جنبه های 
دارد.  زیســت محیطی  و  اقتصــادی  اجتماعــی، 
كارشناســان چند دلیل را برای بحران آب در كشور 
عنوان می كنند. اولین مورد كاهش بارندگی و افزایش 
دما به دلیل تغییرات اقلیمی جهانی، منجر به كاهش 
منابع آبی تجدیدپذیر در ایران شده است. كارشناسان 
معتقدند كه مدیریت نادرســت منابــع آبی، ازجمله 
سدســازی های بی رویه و انتقــال آب بین حوضه ای 
بدون مطالعات كافی، به تشدید بحران آب در كشور 
منجر شــده اســت. به اضافه اینکه استفاده بیش از 
حد از آب های زیرزمینی برای مصارف كشاورزی و 
صنعتی، باعث فرونشست زمین و كاهش كیفیت آب 
شده كه در كنار رشد جمعیت و توسعه شهرنشینی، 
تقاضا برای آب را افزایش داده و فشار بیشتری بر منابع محدود 

آبی وارد كرده است.
راهکارهــای نهایی برای حل مشــکل بی آبی مــورد توافق 
كارشناســان داخلی و خارجی اســت. ازجمله بهبود مدیریت 
منابــع آبی كه در پــی آن تدوین و اجرای سیاســت های جامع 
مدیریت منابع آبی با تاكید بر استفاده پایدار و كاهش هدررفت 
آب ضروری اســت. همچنین استفاده از سیســتم های آبیاری 
كارآمد مانند آبیاری قطــره ای و بارانی می تواند مصرف آب در 
بخش كشــاورزی را به  طور قابل  توجهی كاهش دهد. در كنار 
این موضوع كه تصفیه و استفاده مجدد از فاضلاًب های شهری 
و صنعتی برای مصارف غیرشرب می تواند منابع آبی جدیدی را 
گاهی  فراهم كند. در عین حال نباید فراموش كنیم كه افزایش آ
عمومی دربــاره اهمیت صرفه جویی در مصــرف آب و ترویج 
فرهنــگ مصرف بهینه می تواند نقــش مهمی در كاهش تقاضا 
داشته باشد. در ضمن با توجه به منابع آبی مشترک با كشورهای 
همســایه، تقویت دیپلماســی آبی و همکاری هــای منطقه ای 
برای مدیریــت پایدار این منابع ضروری اســت. به  طور كلی، 
كارشناسان تاكید دارند كه بدون تغییرات اساسی در رویکردهای 
مدیریتی و فرهنگی، بحران آب در ایران تشــدید خواهد شد و 

پیامدهای جبران ناپذیری به همراه خواهد داشت.

مسئولان می گویند: تابستان امسال آب کافی نداریم!

بی آبی! تابستان 
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ادامه سه شنبه 22 آبان  
مذاكره دربارۀ سیاست در افغانستان  

گرچــه گفته شــدكه آقــای یونــس قانونی، به 
عنــوان كمیته خاص و نــه به عنــوان مأمور دولت 
افغانســتان[،  ربانی، ]رئیس جمهور  ]برهان الدین[ 
مدیریت كابل را در دســت دارد، ولی كسی این ادعا 
را جدی نگرفته و غربی ها هم نگرانی خود را مخفی 
نکرده اند. باید منتظر حوادث بعدی بود. پاكســتان، 
اعلاًم تأســیس جبهه متحد جنوب كرده؛ لاًبد برای 
مقابله با جبهه متحد شمال و خبر از تصرف فرودگاه 
قندهار هم می رســد و ملاًعمر اعلاًم كرده كه جنگ 
با آمریکا ادامه دارد، ولــی به صورت غیرمتعارف و 

مدعی است، هنوز در قندهار است.
روحانیون نمایندگی ولی فقیه در جهاد سازندگی 
آمدند. توقع داشــتند، برای افتتاح همایش آنها به 
اجلاًس شــان بروم، ولی به خاطــر اینکه وزارت 
جهادكشــاورزی، نظر مســاعدی با آنها ندارد، 
ترجیــح دادم كه آنهــا بیایند. آقــای ]رجبعلی[ 
حیدرزاده، ]نماینده ولی فقیه در جهادكشاورزی[ 
گزارش داد و خبر تجدید حکم نمایندگی از سوی 
رهبــری بعد از ادغــام دو وزارت. دربــارۀ تقابل 
لاًییك هــا با حاكمیــت دینی و ضــرورت حضور 
روحانیت، به عنوان راهنما و كارشــناس دینی در 
اُرگان ها، سخنرانی كردم. روحانیون جهاد، نسبت 

به آینده شغلی خود نگرانی دارند. 
آقای علــی لاًریجانی، ]رئیس ســازمان صدا و 
ســیما[ آمد. دربارۀ سیاســت تبلیغــی و عملی در 
افغانستان مذاكره شد.گفتم، باید جهت این باشد كه 
دولت رســمی و قانونی در افغانستان سركار است و 
باید بماند و فقط برای جامع كردن كابینه، با شــركت 
مذاهب و اقوام مذاكره شــود و بعداً در تبلیغات گفته 
شــود كه آمریــکا، وارث نفرت های جنگ شــده و 
نتیجه ای نبرده اســت. خواستار مصاحبه با روزنامه  
جام جم و دادن متن خاطرات ]سال 1۳61[ به آن شد 
و برای برنامه ]اولین[ جشــنواره ]خبر و برنامه های 
سیاســی صداوســیما[ كه فــردا افتتــاح می كنیم، 
صحبت شد.گفت، دوم خردادی ها تصمیم گرفته اند 
كه حرمت حــرف رهبری در مورد نامشــروع بودن 
مخالفت با سیاســت های نظام را بشــکنند و روی 

دخالت ایشان در امور اجرایی، تبلیغ كنند.  
عصر آقایان ]حســین[ درودیان، ]ابراهیم[ شیخ 
و ]روشنک[ سیاسی، از سران دفتر تحکیم وحدت 
آمدند. با طرح مشــکلاًت دفتــر و اختلاًفات و نیز 
مشــکلاًت جنبش دانشــجویی  گفتند،كم كم به این 
نتیجه رســیده اند كه افکار و سیاست های اعتدالی و 
برنامه ســازندگی، مناسب ترین و مفیدترین راه برای 
منافع ایران و انقلاًب و مردم اســت و بنا دارند در این 
جهت حركت كنند. از من خواســتند كه در این راه 
كمك شان كنم و از رفتارگذشته اظهار پشیمانی كردند.
شــب میهمان رهبری بودم. از نتایج سفرشان 
بــه اصفهــان راضی انــد و گفتند، فرزنــد آقای 
]جلاًل الدیــن[ طاهــری اصفهانــی، ]امام جمعه 
اصفهان[، متن نامناسبی برای سخنرانی خیرمقدم 
او تهیه كرده بود، ولی وقتی كه حضور وســیع مردم 
را دیده، آن را كنار گذاشــته و مطالب نسبتاً مثبتی 
گفته اســت؛ گرچه نقاط منفی هم داشته و آقایان 
]سیدمهدی[ یثربی و ]حسین[ مظاهری، به خاطر 
نداشتن هوشیاری سیاسی، درگفتن خیرمقدم خوب 
حرف نزده اند. در مورد افغانستان نگران اند كه رویه 
آمریــکا در زدن طالبان، ســابقه و تجربه ای برای 
آمریکا بشود. قرار شــد، سیاست عملی و تبلیغی 
بر محور وجود دولت قانونی فعلی باشــد.گفتند، 
موافق واگــذاری اصلاًح قانون ]مبارزه با قاچاق[ 

مواد مخدر به مجلس نیستند.
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بیش از 4 قرن از روزی كه بغداد در نبرد 
میان ایران و دولت عثمانی دوباره توســط 
ایرانی ها فتح شد، می گذرد. شاه عباس یکم 
اگرچه چندان مایل به این جنگ نبود، ولی 
در نهایــت پنجمین روز بهمن ســال 1001 
خورشــیدی، قرچغای خان، ســردار سپاه 
او در رویایی با نیروهای عثمانی توانســت 
بغداد را پس از ۹0 ســال فتح كند و دوباره 
بــه ایــران بازگرداند. ســازندگی به همین 
مناسبت به رویدادهای مهم و حاشیه های 

آن پرداخته است. 

 W اظهار تمایل حاکم بغداد به تسلیم
شــهر بغداد به مدت ۹0 سال و از زمان 
شاه طهماسب در اختیار امپراتوری عثمانی 
بود تــا زمانی كه شــاه عباس یکم در رأس 
سلسله صفویان قرار گرفت. به گواه اسکندر 
بیک، منشــی دربار صفوی عباس همواره 
آرزوی فتح بغداد را در ســر داشته است اما 
در آن ســال وقایع طوری رقم خورده است 
كه ابتدا یکــی از حکام بغــداد درباره این 
موضوع تمایلاًتی از خود نشان داده است. 
مشکلاًت و قحطی های موجود در بغداد آن 
زمان بکر صوباشی، حاكم بغداد را به ستوه 
آورده بود و عثمانی ها هم هیچ كمکی به این 
حل مشــکلاًت نمی كردند، بنابراین او در 
نامه ای به شاه عباس اعلاًم كرد كه حاضر از 
بغداد را به او بسپارد؛ مشروط بر آن كه تنها 
خطبه و ســکه به نام حکومت ایران باشد. 
شاه عباس كه از مدت ها پیش آرزوی تسلط 
دوباره بر این شــهر را در ســر می پروانید، 
سپاه خود را جلوتر فرستاد و حکمرانی بکر 

سوباشی را هم در این سمت ابقا كرد.

 Wپشیمانی و رفتار نامناسب حاکم بغداد
 آن طور كه در تاریخ العراق حاكم بغداد، 
به رغم آنکه سوباشی در آغاز با سپاه قزلباش 
رفت و شدی داشت، گویا در ادامه از كرده 
خود پشیمان شده، باب رفت وآمد را بست 
و بنــای مقاومت برابر قزلباش گذاشــت. 
ماجرا از این قرار بود كه احمد حافظ پاشا 
از دولتمردان صاحب نفوذ عثمانی كه پیش 
از آن قصد برانداختن سوباشــی را داشت، 
با شــنیدن خبر آمدن ایرانیــان، دوباره بکر 
صوباشی را به عنوان حاكم بغداد تعیین كرد 
و گفت كه از تقصیرات سابق او در گذشته 
است و به همین دلیل او برای تسلیم در برابر 
ایرانیان، به تردید افتاد. شاه عباس كه متوجه 
اتفاقات شد اعلاًم كرد قصدش از این سفر 

زیارت عتبات اســت و تمایلی برای جنگ 
ندارد اما همزمــان این را پیام را هم برای او 
ارسال كرد: »هرگاه بر جاده اخلاًص و یک 
جهتی چنانچه مکرر عرض كرده ثابت قدم 
و راسخ دم بوده باشــد، حکومت بغداد به 
دستور به او متعلق است و ما را به جز ادراک 
سعادت زیارت مطلب دیگر نیست«. حاكم 
بغداد اما بنای موافقت نداشت و در این راه 
از رفتاری ســر زد كه ظاهراً شاه ایران را از 
این رویه پشــیمان كرد. رسول جعفریان با 
استناد به نوشته های اسکندر بیک و كتاب 
تاریخ العــراق بین احتلاًلین توضیح می دهد 
كه رفتار زشــت بکر سوباشــی با یکی از 
فرستادگان و تسلیم نشدن او سبب شد تا و 
بحث فتح و تسخیر بغداد پیش آید. بنابراین 
سپاه پیشرو قزلباش ابتدا قلعه محمد لک 
را گرفتنــد و پــس از برخورد بــا نیروهای 
بکرسوباشــی در آن ســوی دجله و كسب 
پیروزی مقدماتی، راه برای فتح بغداد را باز 

كردند.

 W محاصره و پیروزی
پیــروزی اخیــر، شــاه عباس را بر این 
تصمیم مصمم كرد كه به جای سفر زیارتی، 
عراق را در شــرایطی كه وضع عثمانی ها در 
هم ریخته، تحت ســلطه قزلباش در آورد 
و در این راه خود نیز وارد میدان نبرد شــد. 
درحالی  كه پیش تر با شخصیت متزلزل بکر 
سوباشــی آشنا شــده و از رفتار زشت او با 
یکی از فرســتادگانش هم با خبر شده بود، 
پیامی برای او فرستاد تا از جنگ جلوگیری 
شود اما باز هم با خلف وعده این حاكم بغداد 
روبه رو شــد، بنابراین محاصره بغداد ادامه 
یافت. شــرایط بغداد به قدری متزلزل بود 
كه حتی گسیل نیروی كمکی از موصل هم 
برای بکرسوباشی كارساز نشد و در نهایت 
به تصرف ایران درآمد. شاه عباس در این نبرد 
پیروز شده بود اما به خاطر تمایل زیادی كه 
به شــیعه داشت از اسرای شــیعه و آنهایی 
كه در درگیری ها شــركت داشتند گذشت. 
یکشنبه 2۳ ربیع الاًول سال 10۳2 شاه عباس 

وارد بغداد شد، آن هم در شرایطی كه محمد 
بن بکر صوباشــی، حاكم بغداد از رســیدن 
كمک از ناحیه عثمانی ها ناامید شد و شهر 
را تسلیم ایرانیان كرد و خود نیز همراه عده ای 

دیگر دستگیر و سپس كشته شد.  

 W15 سال حکمرانی در بغداد
ماجرای فتح بغداد تبعاتی هم در ارتباط 
با بحث های شیعه و سنی داشت كه عزاوی 
در تاریخ العراق هم به آن اشاره كرده است. 
رســول جعفریان هم در مقاله ای كه حول 
محور عراق نوشــته از سامان دادن و تعمیر 
مسیر آب شــهر نجف پس از این ماجراها 
گفته است، چراكه در آن زمان كم آبی یکی 
از مشــکلاًت همیشگی این شــهر بوده و 
زمانی كه شاه اســماعیل به عــراق رفت، 
دســتور داد نهری را حفــر كردند كه آب را 
تــا چهار فرســنگی نجف می رســاند و به 
همین مناسبت به نهر شاهی شهرت یافت. 
شــاه عباس هم پس از فتح بغداد رسیدگی 
بــه بحث آب را در دســتور كار قرار داد، به 
طوری كه بعدها در اشــعار تركی و فارسی 
هم از آن یاد شد. اســکندر بیک می گوید 
كه شــاه عباس طی روزهایــی كه در نجف 
بود اقداماتــی در حوزه تامین آب انجام داد 
و علاًوه بــر این طرحی در كار بوده تا آب از 
كوفه به نجف انتقال داده شود. با وجود فتح 
بغداد توسط سپاه شــاه عباس یکم اما 15 
سال بعد ســلطان مراد چهارم از راه موصل 
به بغداد لشــکر كشید؛ شــهر را محاصره 
كرد و ســرانجام پــس از 40 روز محاصره 
موفق به شکافتن حصار بغداد شد. سلطان 
جنگجوی ترک بغداد را فتح كرد و بعد هم 
دســتور قتل عام ایرانیان بغداد را صادر كرد 
تا اینکه شــاه صفی پیشنهاد صلح را مطرح 
كرد. نتیجه این پیشنهاد به انعقاد عهدنامه 
صلح قصرشــیرین  میان حکومت ایران و 
عثمانی بود و براســاس آن بغداد و بصره و 
قسمتی از كردستان غربی به عثمانی واگذار 
شد و در مقابل آذربایجان شرقی و رواندوز 

و ارمنستان و گرجستان به ایران داده شد.

بازپس گیری بغداد 
به مناسبت سالگرد شکست سپاه عثمانی در برابر ایران به رویدادهای آن زمان پرداخته ایم

تقویم

نفتی  درآمدهای  افزایــش 
در ســال های پایانی حکومت 
محمدرضا شاه پهلوی چگونه 
گریبان اقتصــاد ایران را گرفت 
تبدیل  اقتصــادی  بحران  به  و 
شــد؟ عبدالمجیــد مجیدی، 

رئیس سازمان برنامه و بودجه وقت حکومت پهلوی كه 
از سال 51 تا مرداد 56 در این سمت قرار داشت، حدود 
۷ ســال پس از انقلاًب در پروژه تاریخ شفاهی هاروارد 
در پاریس به بخش هایی از آن پاســخ داده و می گوید كه 
برخورد درســتی با این حجم درآمدهای نفتی نمی شد. 
اسدالله علم هم پس از اطلاًع از این موضوعات چهارم 
بهمن سال 1۳54 در یادداشــت های روزانه خود وقوع 
انقلاًب را پیش بینی می كنــد. خبرآنلاًین بخش هایی از 
این گفت وگوها را منتشر كرده است كه خلاًصه ای از آن 
را می خوانید. مجیدی در تشریح گرفتاری های افزایش 
قیمت نفت در ســازمان، گفته است: »وقتی كه درآمد 
نفت قرار بود بالاً برود، ما وحشت مان می گرفت، چون 
همیشــه بیش از آنچه كه عملًاً درآمد اضافه می شــود، 
تعهــدات اضافه می شــد. یعنــی پیــش از اینکه حتی 
اعلاًم بشــود كه قیمت چیســت، تعهدات و به حساب 
اعتبارات لاًزم تقاضا شــده بود. لذا همیشــه درگیر این 
بودیم چه جوری جواب تقاضاها را بدهیم. درســت كه 
درآمد، اضافه می شد، ولیکن همیشه ما بدهکار و عقب 
بودیم«. او معتقد اســت كه برخورد درستی با این حجم 
درآمدهای نفتی نمی شــد و همین نیز موجب خلق تورم 
شد: »می گفتم كه آقا اگر شما می خواهید قیمت ها بالاً 
نرود جلــوی تورم را بگیرید باید دولت كمتر خرج كند، 
توجه می كنید؟. اگر نگران بالاً رفتن قیمت ها هســتید، 
دولت نباید اینقدر پول بریزد توی بازار. با آمار هم نشان 
می دادم كه حجم به حســاب مصــرف عمومی مصرف 
دولتی چقدر سریع رشد كرده و در نتیجه، تولید و عرضه 
كردن كالاًها و خدمات چقدر محدودیت داشــته و در 
نتیجه، چرا اینقدر قیمت ها بالاً رفته و تورم ایجاد شده. 
گرفتاری از آنجا ناشــی می شــد كه ما می گفتیم كه این 
برنامــه عمرانی با این حجم این نحوه به حســاب خرج 
كردن بودجه جــاری ]...[ از نظــر اقتصاد مملکت و 
اثرش روی قیمت ها چیســت؟ كسی این بحث منطقی 
را قبــول نمی كرد، چون لاًزمه اش ایــن بود كه برنامه ها 
یک خرده محدود بشود، اعتبارات كمتر خرج بشود كه 
اینها را یک عــده ای را هم ناراضی می كرد«. نتیجه این 
سیاســت ها در نهایت به اینجا انجامید كه از تابســتان 
1۳54 به این ســو، مســاله عدم تعــادل درآمد و هزینه 
پیش آمــد و به قــول عبدالمجیدی پول ها ته كشــید. 
بنابراین وقتی در شــامگاه پنج شنبه دوم بهمن سال 54، 
عبدالمجیدی به دیدار اســدالله علم، وزیر دربار می رود 
و از ته كشــیدن پول های مملکت و هدر رفتن آنها با او 
درددل می كند در نتیجه علم، سه سال پیش از انقلاًب، 
وقوع آن را پیش بینی می كند: »دیشب )مجیدی( به منزل 
من آمده بود و به صورت وحشتناكی از كمی پول و هدر 
داده شدن پول در گذشته ســخن می گفت كه بی نهایت 
ناراحتم كرد. یعنی وضع به طوری است كه قاعدتاً باید 
به انقلاًب بینجامد. اولًاً بودجه امسال را به 25 میلیارد 
تومان كسری بسته اند. ثانیاً، آنقدر پول هدر داده اند، چه 
در پروژه های بی ثمر، چه در خریده های بی ثمر ازجمله 
4000 كامیون كه نه راننده و نه راه برای آن موجود است، 
چه در خریــد گندم و موادغذایی، چه در خرید شــکر 
كه واقعاً انسان شــاخ درمی آورد و از همه بامزه تر اینکه 
می گفت من كه رئیس ســازمان برنامه هستم از اغلب از 
این مخارج تا پس از تهیه آنها هیچ گونه خبری نداشته ام. 
قرض های به دولت های خارجی كه خود فصلی علیحده 
اســت و رقمی است در حدود 2 میلیارد دلاًر. من تردید 
ندارم كه این جهان وطنان به شاه و كشور خیانت كرده و 
ما را به روزی انداخته اند كه ناچار باید در جنگ نفت و 
اضافه قیمت نفت تســلیم شویم. من تردید ندارم كه این 
مسائل را از شاهنشاه مخفی داشته اند و هنوز هم خاطر 

گاه نیست«. مباركش آ

 اسدالله علم
انقلاب را پیش بینی کرده بود

 نگاهی به بحران اقتصادی ایران
در پی افزایش قیمت نفت
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